
مدیرعامل ســازمان میادین میــوه و تره بار شــهرداری تهران از 
بهره برداری از ۴۰ بازار جدید میوه و تره بار تا پایان سال جاری خبر 
داد. مهدی بختیاری زاده در جمع خبرنگاران گفت: در سال ۱۴۰۲ 
به صورت میانگین ۴۵ درصد قیمت محصــولات میوه و تره بار با 
میانگین سطح شهر فاصله داشت، یعنی این اندازه کالا را ارزان تر 
به دست مردم رساندیم. برخی شاید تصور کنند که کیفیت پایین تر 
آمده، اما طبق آمار موجود، کیفیت نه تنها پایین نیامده بلکه ارتقاء 

هم داشته است.
وی افزود: طبق آمار، نزدیک به ۳۰ درصد میزان مراجعات به میادین 
افزایش یافته و این افزایش اقبال مــردم بیانگر بالا بودن کیفیت 
محصولات است. از سوی دیگر میزان محصولی هم که عرضه شده 
در سال ۱۴۰۲ بالاتر از سال قبلش بوده اســت. در اسفند ۱۴۰۲ 

برخلاف سنوات قبل که بیش از بیست درصد افزایش را داشتیم، با 
اقدامات به موقع سازمان میادین و تدابیر شهردار تهران هیچ افزایش 

قیمتی را نداشتیم.
بختیاری زاده با اشــاره به اینکه کیفیت میوه ها در میادین در اکثر 
بازارها مطلوب و یکسان است، گفت: نظارت همیشه ادامه دارد و اگر 
موردی خلاف این ببینیم با آن برخورد می شود چرا که رضایت مندی 
همشهری ها برایمان اولویت دارد. البته تلاش داریم مشارکت مردم 
را در نظارت بر بازارها هم افزایش دهیــم از جمله اقدامات دراین 
راه اســتفاده از کیوآرکدها در غرفه ها اســت که مردم می توانند 
نسبت به عملکرد آن غرفه هم نظرشــان را ثبت و امتیاز بدهند و 
 این امتیاز و نظرات درباره غرفه اعمال می شود و نتایجش را خود 

مردم خواهند دید.

وی ادامه داد: ما در حال حاضر قریب ۳۰۰ بازار و میدان میوه و تره 
بار در سطح شهر تهران داریم که تلاش داریم تا انتهای سال، ۴۰ 
بازار جدید میوه و تره بار را نیز افتتاح کنیم و سطح خدمات رسانی 
را در همه محلات داشته باشیم. افزایش سطح خدمت رسانی ما در 
اولویت با مراکز جنوبی شهر است. بختیاری زاده ادامه داد: تدابیری 
هم برای فروش مجازی اندیشیده شده که خبرهای آن را به زودی 

اعلام می کنیم.
وی با بیان اینکه رســالت ما خدمات رســانی به مردم است پس 
هر اقدامی که ســبب افزایش خدمات و رضایت مندی مردم شود 
را در دســتور کار قرار می دهیم افزود: یکــی از این اقدامات چرخ 
دستی هایی است که در فروشگاه ها برای راحتی جابه جایی بارهای 
مردم قرار دادیم، ما سال گذشته این کار را شروع کردیم و به یک 

مدل چرخ های بومی ســازمان میادین به لحاظ استحکام و چرخ 
رسیدیم؛ تقریبا ۷۰۰ چرخ را سال پیش اضافه کردیم و امسال هم 
یک تعداد دیگر در دستور کار تولید قرار دادیم و به مرور زمان اینها را 
افزایش می دهیم و چرخ های قدیمی را هم ترمیم می کنیم تا مردم 

استفاده کنند.
بختیاری زاده تاکید کرد: روزانه یک میلیون تراکنش برای میادین 
و ۵۵۰ هزار نوبت خرید ثبت می کنیم. مدل این بازارها با هم فرق 
دارد چرا که ظرفیت ساختاری و ساختمانی آنها با هم متفاوت است، 
برخی از این بازارها صرفا میوه و تره بار هستند و برخی هم پروتئینی 

و کالاهای اساسی هم دارند.
وی در بخش دیگر درباره ســاعت فعالیت میادین در شش ماهه 
ابتدایی سال ادامه داد: ساعت های فعالیت میوه تره بار الان از ساعت 

۸ تا ۱۳ و ۱۵ تا ۲۰ از روز شنبه تا پنجشنبه و روزهای جمعه هم ۸ تا 
۱۳ فعالیت دارند. روزهای تعطیل رسمی نیز از ساعت ۸ تا ۱۳ مراکز 

فعال هستند و خدمت رسانی می کنند.
وی درباره کنترل قیمت پیاز در بازار گفت: قیمت پیاز مدتی پیش به 
خاطر شرایط اقلیمی و مشکل از بین رفتن پیازها در مزارع افزایش 
بالایی داشت، بعضا قیمت تا ۴۰ هزار تومان در سطح شهر رسید اما 
تدبیر شهردار این بود که قیمت  نوسانی نداشته باشد، از این رو با 
همکاری وزارت جهاد کشاورزی از کشاورزان مستقیم از خوزستان 
خرید کردیم و در بازار با قیمت حداقلی عرضه شد و به همین دلیل 
قیمت پیاز چهل هزارتومنی به ۱۸ هزار و ۵۰۰ تومن رسید، همین 
هم سبب شد که مقابل سودجویی دلال هایی که دنبال التهاب بازار 

بودند گرفته شود و قیمت پیاز متعادل و روند کاهشی پیدا کرد.

معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیســت گفت: در آخرین جلسه شورای 
عالی محیط  زیست که ۱۴ اردیبهشت ماه با حضور رییس 
جمهور برگزار شد، رقم ضرر و زیان گونه های حیات وحش 
یا همان شکار غیرمجاز جانوران ۳.۹ یعنی حدود ۴ برابر 
شده است. حســن اکبری افزود: در جلسه شورای عالی 
محیط زیســت موضوعات مختلفی مورد بررســی قرار 
گرفت که یکی از آنها تعیین بهای مطالبه ضرر و زیان تلف 
شدن جانوران وحشی بود که حدود ۴ برابر شدن آن مورد 

موافقت قرار گرفت.
وی اظهار داشت: معمولا این عدد هر ۲ تا ۳ سال یکبار به روز 
می شود اما این کار از سال ۱۳۹۸ انجام نشده بود برای همین 
وقفه ایجاد شده ســعی کردیم اعداد متناسب با تورم باشد 
همچنین تلاش کردیم طوری عمل کنیم که متناسب با نرخ 

بازار و شرایط اجتماعی بتواند بازدارنده باشد.
وی ادامه داد: البته در روند بررسی ها عده ای معتقد بودند 
چرا باید تخلفات را دســت پایین بگیریم حتی در کمیته 
فنی ۱۰ برابر شدن تخلفات و ضرر و زیان گونه ها مطرح 
شده بود اما در جلسات مختلفی که قبل از جلسه شورای 
عالی محیط زیســت با بخش های مختلف داشتیم و در 
نهایت بحث های مفصلی که در شورای عالی اتفاق افتاد 
در همین حد ۴ برابر تصویب شد البته رییس جمهور هم 
تاکید بر بازدارندگی داشت و معتقد بود باید حتما علاوه بر 
اینکه افزایش صورت می گیرد مجددا مورد بررســی قرار 

گیرد تا میزان بازدارندگی آن مشخص شود.
اکبری تاکید کرد: معمولا میزان ضــرر و زیان گونه های 
جانوری بر اساس شرایطی که داشــتند تعیین می شود 
مثلا گونه های در معرض خطــر انقراض مانند یوزپلنگ، 
پلنگ، گوزن زرد، هوبره، میش مرغ و انواع شاهین ها گونه 
هایی بودند که بالاترین رقم را دارا بودند، البته گونه هایی 
که وضعیت حفاظتی آنها چندان ویژه نیست حتی گونه 
های غیر بومی که وارد کشور می شوند مانند انواع پرندگان 
زینتی و آبزیان را هم در قالب یک جدول ارائه دادیم و طبقه 
بندی آنها هم بر اساس وضعیت جمعیتی در خطر انقراض 

بودن و سایر مسائل آنها مورد توجه و بررسی قرار گرفت.

وی ادامه داد: البته در روند تعیین میزان ضرر و زیان یک 
کار کارشناسی هم روی گونه ها صورت می گیرد که در این 
روند ممکن است برخی از گونه ها اندکی جاهایشان عوض 
شود و پله ای بالاتر یا پایین تر بیایند یعنی مبلغ جریمه آنها 
کم و زیاد شود، اما غیر از تغییرات جزعی که در جایگاه گونه 
ها در جدول پیدا می کنند مهمترین مساله این است که 

تمام گونه ها ضرر و زیانشان افزایش خوبی داشت.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیست گفت: کسانی که می خواهند تخلف 
شکار انجام دهند یکی از مســائلی که برایشان مهم است 
این است که اگر دستگیر شوند یا به هر شکل مجبور شوند 
مجازاتی را تحمل کنند چه میزان جریمه می شوند، مانند 
جرایم پلیس و سایر جرایمی که مرتب به روز می شود تا 
بازدارنده باشد ما هم معمولا چند سال یکبار ضرر و زیان 
گونه ها را می بریم در شــورای عالی محیط زیست به روز 

می کنیم این مصوبه قانون است.
وی افزود: البته یک نکته ای هم وجود دارد این است که 
اگر اعداد خیلی بالا بروند تا حدودی درگیری های ما در 
حوزه محیط بانی نیز بیشــتر می شود یعنی دیگر بعضی 
از شــکارچیان محلی که از روی ناآگاهی شکار می کنند 
ممکن است فشــار زیادی بر آنها وارد شود به طوری که 
تسلیم نشوند و درگیری های بیشتری اتفاق بیفتد یعنی 
مجبوریم تمام جوانب را بســنجیم و افزایش ضرر و زیان 
را به گونه ای مدیریت کنیم که هم بازدارندگی داشــته 
باشد و هم از پیشــامدهای اتفاقی در حاشیه این موضوع 

جلوگیری شود.
اکبری دربــاره اینکه مبغ جریمه به چــه صندوقی واریز 
می شود گفت: وقتی فرد دستگیر می شود پرونده اش به 
مراجع قضایی ارسال می شود، آنجا مورد بررسی قرار می 
گیرد و وقتی که محکوم و جرمش اثبات شد، مبلغ جریمه 
مشــخص و آنرا به خزانه دولت واریز می کند، البته یک 
بخشی از آن به عنوان حق الکشف و برای برخی از مسائل 
مانند جبران دیه هایی که محیط بانان محکوم می شوند 
و یا خسارت حیات وحش به کشــاورزی و دام به سازمان 

حفاظت محیط زیست بر می گردد تا هزینه شود.

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر تکریم جایگاه و مقام رفیع 
معلم و مدرسه، گفت: حرمت مراکز آموزشی و فعالان 
آن اعم از دانش آموزان، معلمان و فرهنگیان، حتماً باید 
حفظ شود؛ همانطور که حریم خصوصی آن ها نیز باید 
حفظ شود؛ شکســتن این حرمت و این حریم از هیچ 

شخص و هیچ بخشی قابل قبول نیست.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، حجت الاســلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در نشست با 
جمعی از فرهنگیان و معلمان نمونه سراســر کشور با 
اشاره به کلام مبارک حضرت علی )علیه السّلام( مبنی 
رَنی عَبداً«، اظهار داشت:  بر »مَن عَلَّمَنی حَرفاً فَقَد صَیَّ
جایگاه معلم در جامعه ما جایگاه رفیع و مَنیعی است؛ 
اما باید ببینیم که آیا در عمل توانسته ایم این جایگاه 
رفیع و مَنیع را پاس بداریم؟ آیا تخصیص سهم و اعتبار 
و بودجه به آموزش وپرورش ما همتراز با اهمیت بالای 
نهاد آموزش و تربیت است؟ علت پایین بودن امکانات 
مالی و تجهیزاتی آموزش و پرورش نسبت به برخی دیگر 
از دستگاه ها چیست؟ مگر غیر از این است که هر میزان 
هزینه کرد در آموزش وپرورش، به مثابه سرمایه گذاری 
است؟ اگر تغییر و جابه جایی وزرای آموزش وپرورش 
در ادوار مختلف زیاد بوده است، علت این امر ناشی از 
اهمیت و عظمت کار در این وزارتخانه اســت یا بحث 

نقصان کارکردی مطرح است؟
محسنی اژه ای افزود: در وهله نخست خودِ معلمان و 
فرهنگیان باید پاســدار حرمت و حریم نهاد آموزش و 
مرکز آموزشی و دانش آموز باشند؛ در اینجا قطعاً باید 
رسیدگی صورت گیرد تا حق و حقوقی از کسی ضایع 
نشود؛ چه کنیم که هم حرمت معلم و، دانش آموز و حریم 
خصوصی  او حفظ شود و هم حقی از کسی ضایع نشود؟ 

باید در قبال این مسائل چاره اندیشی کرد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به برخی نکات مطرح شده در 
جلسه در مورد ورود ضابطین برای بازداشت محکومان 
به داخل مدرسه گفت:بر قوه قضاییه، ضابطین دستگاه 
قضا و دستگاه های امنیتی فرض است که حرمت و حریم 
مراکز آموزشی و اعضای آن را پاس بدارند؛ قطعاً تردیدی 

در این مقوله وجود ندارد در این زمینه نیز آماده شنیدن 
پیشنهادات هستیم.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به عرصه های گسترده و فراخِ 
تعامل و همکاری میان نهاد قضا و نهاد آموزش وپرورش 
در کشور، گفت: مشارکت فعالانه معلمان و فرهنگیان 
در راســتای افزایش ســطح دانش حقوقی و قضایی 
دانش آموزان و والدیــن آنها، یکی از عرصه های تعامل 
و همکاری میان نهــاد قضا و نهــاد آموزش وپرورش 
است؛ شما معلمان و فرهنگیان می توانید دانش آموزان 
را بــا حقوق و تکالیــف اجتماعی و شهروندی شــان 
 آشــنا کنید تا از این طریــق از وقوع تخلــف و جرم 

پیشگیری به عمل آید.
رئیس عدلیه افزود: البته خودِ شما معلمان و فرهنگیان 
باید در مقــام آموزشِ حقوق و قضا بــه دانش آموزان، 
نســبت به حیطه های قانونی عنایت و اشِراف داشته 
باشید؛ به عنوان نمونه در همین نشست دو نفر از معلمین 
از عبارت »ترک فعل« استفاده کردند؛ در اینجا باید توجه 
شود که مقوله  »ترک فعل« شقوقِ مختلفی دارد؛ یک 
ترک فعل، منجر به جرم می شود و یک ترک فعل نیز 
مستلزم جرم است و مستقل جرم محسوب نمی شود؛ 
در این موارد حتماً قوه قضاییه باید ورود و برخورد قانونی 
کند؛ یک نوع ترک فعل هم وجود دارد که سبب تضییع 
امور می شود، این ترک فعل ممکن است جرم نباشد، 
اما از باب حقوق مدنی می توان به آن رسیدگی کرد؛ از 
سویی دیگر، باید دید شخصی که ترک فعل کرده، آیا 
قدرت اجرایی داشته یا خیر؟ گاهی یک مدیر یا مسئول 
می خواهد کاری را انجام دهد، اما امکانات آن را ندارد؛ 
لذا باید به این نکته نیز توجه شــود؛ دره صورت، لفظِ 
»ترک فعل« بسیار در حال مطرح شدن در جامعه است، 
بدون آنکه ابعاد و شقوق آن تبیین شود؛ شما معلمان و 

فرهنگیان در این زمینه می توانید اثرگذار باشید.
قاضی القضات با اشاره به پرونده هایی که در دیوان عدالت 
برای معلمان و آموزش وپرورش مطرح اســت، گفت: 
وزارت آموزش وپــرورش نمایندگانی را معرفی کند تا 
به پیگیری دادخواست هایی بپردازند که درخصوص 

مقولات مرتبط با آموزش وپرورش، تسلیمِ دیوان عدالت 
اداری می شوند؛ حجت الاسلام والمسلمین حکمتعلی 
مظفری رئیس دیوان نیز نسبت به این موضوع و رفع 

مسائل حوزه آموزش و پرورش، اهتمام دارد.
محسنی اژه ای اظهارداشت: مطابق گزارش های دریافتی 
از سازمان بازرسی کل کشور، جهت گیری اقدامات این 
سازمانِ نظارتی، همواره در راستای تأمین منافع وزارت 
آموزش وپرورش بوده است؛ سازمان بازرسی در موارد 
متعددی، پیگیرِ قوانین و بخشنامه های معطل مانده  
حوزه آموزش وپرورش بوده است و مکاتبه این سازمان 
با مجلس در رابطه با رتبه بندی معلمان، اقدامی اثرگذار 
در این حوزه بوده است. در اینجا نیز مجدد تاکید داریم 
که هر مقدار از قوانین در حوزه کاری آموزش وپرورش 
که اجرا نمی شوند و یا به نحو مطلوب اجرا نمی شوند را به 

سازمان بازرسی برای پیگیری معرفی کنید.
رئیس قوه قضاییه اظهارداشــت: بــدون تردید حوزه 
همکاری و تعامل آموزش وپرورش و »معاونت اجتماعی 
و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه« نیز بسیار گسترده 
و مبسوط است؛ حضور قضات و حقودانان در مدارس، با 
هدف ارتقای آگاهی های حقوقی و قضایی دانش آموزان 
و معلمان و تجویز و ترویج راهکارهای پیشــگیری از 
وقوع جرم در میان قشر گسترده مرتبط با نهاد مدرسه، 
اعم از دانش آموزان، اولیای آنها، معلمان، فرهنگیان و 
خانواده های شان، اقدامی اثرگذار است؛ همچنین حضور 
دانش آموزان و معلمان در محاکم قضایی و یا جلسات 
هیات عمومی دیوان عالی و یا دیوان عدالت اداری در 

چارچوب ضوابط، امری بلاملانع و نافذ و مفید است.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به پیشنهاد مطرح شده در 
جلسه ناظر بر تجیهز هنرستان ها از طریق عواید و منابع 
حاصل از اموال تملیکی، گفــت: در این حوزه، اختیار 
عمل با دولت است، چنانچه قوه قضاییه بتواند کمکی 
ارائه دهد، حتماً دریغ نخواهیم کرد زیرا همانطور که 
تاکید کردم ما هزینه کرد در آموزش وپرورش را به مثابه 
سرمایه گذاری تلقی می کنیم. پیش از سخنان رئیس قوه 
قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین »موحدی« دادستان 

کل کشــور به طرح مطالبی در زمینه ضرورت تقویت 
مدارس دولتی در جنبه های مختلف از ســوی وزارت 
آموزش و پرورش پرداخت. حجت الاسلام والمسلمین 
»محمد موحدی آزاد« دادستان کل کشور ضمن انتقاد 
از نحوه رســیدگی به مدارس دولتی و توسعه مدارس 
غیرانتفاعی، گفت: ما به عنوان نظام اســلامی وظیفه 
داریم شرایط و زمینه شکوفایی استعدادهای فرزندان 
این جامعه را فراهم کنیم، اما متاسفانه این شرایط در 

اغلب موارد در مدارس دولتی فراهم نیست.
دادستان کل کشور اضافه کرد: انتظار ما این است که 
مدارس دولتی، مأمن و پناهگاهی برای خانواده هایی که 
از لحاظ مالی تمکن و امکانات لازم را ندارند، اما دغدغه ی 
تربیت فرزندان شان را دارند، باشد. »رضا مراد صحرایی« 
وزیر آموزش و پرورش نیز طی ســخنانی گفت: دیدار 
جمعی از فرهنگیان و معلمان نمونه با رئیس قوه قضاییه، 
یک جلسه بی سابقه است که پیش از این در هیچ دوره ای 
شــاهد برگزاری آن نبوده ایم؛ این جلسه نشان دهنده 
توجه ویژه حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
و قوه قضاییه نسبت به مقام معلم و امر تعلیم و تربیت 
است؛ اعتقاد ما ایناست که برگزاری این نشست از سوی 
دستگاه قضا، نشان دهنده احترام عدلیه به جامعه تعلیم 

و تربیت کشور است.
وی ضمن قدردانی از ســازمان بازرســی به واســطه 
تلاش هایی که در راستای حل مشــکلات آموزش و 
پرورش و معلمان کشور انجام داده است، گفت: سازمان 
بازرســی با پیگیری ها و اقدامات خود، جزو مهم ترین 
بخش هایی بود که کمک کرد تا وزارت آموزش و پرورش 
بر مشکلات ناشی از مقوله رتبه بندی معلمان فائق بیاید؛ 
بعد از اقدام به موقع سازمان بازرســی، ۳۰۰ هزار نفر 
توانستند اعتراض خود را در زمینه رتبه بندی ثبت کنند 
در حالیکه تا پیش از آن کمتر از ۲۶۰ هزار نفر اعتراض 
خود را ثبت کرده بودند؛ کلیه این اعتراضات بررسی شد و 
امروز خرسندیم که اعلام کنیم به صورت جریانی شاهد 
اعتراض معلمان به رتبه بندی ها نیستیم بلکه اعتراضات 

موجود، صرفاً اعتراضاتی فردی هستند.

بهره برداری از۴۰ بازار جدید میوه و تره بار در تهران 
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رییس کل سازمان امور مالیاتی:

اقساط مالیاتی اصناف 
بیشتر می  شود

اعطای وام به کسب و کارهای 
فعال در سکوهای داخلی

کاهش تورم نقطه ای 
به ۳۴ درصد در فروردین 
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سرمقاله

هدفگذاري برای 
نقدینگي هاي سرگردان 

بانک ها با مشکلات شدید 
نقدینگی دست و پنجه نرم 
می کنند. بخشی از این اتفاق 
به دلیل معوقات بانکی، یعنی 
بدهی وام گیرندگان- مردم و دولت- به نظام بانکی 
است. یکی از وظایف دولت این است با ابزار هایی که 
در دست دارد کنترل نقدینگی را به دست بگیرد، 
همچنین با انتشار اوراق قرضه و دادن بهره مناسبی 
به این اوراق که می تواند سه ساله یا یکساله باشد، 
به هدایت منابع به ســمت و سوی درست کمک 
کند. لازم به ذکر اســت که اقتصاد ایران به شدت 
نیازمند شفافیت است و بی تردید مالیات ستانی از 

درآمد های مشکوک...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

حضور صنایع خلاق 
در اینوتکس ۲۰۲۴

برنامه اجرایی اقتصاد دریا محور در سه بخش نهایی شد

گام بلند در احیای بنگاه های  راکد و نیمه راکد
صفحه۳

صفحه۳

رشد  تامین  مالی  از  بازار  سرمایه
تامین   مالی   تولید   از   بورس   به   ۸۰۰   همت   رسید 

سیزدهمین نمایشگاه بین المللی اینوتکس امسال 
با مشارکت ۴۰۰ شرکت فناور و نوآور و پیش بینی 
حضور بیش از ۱۰۰هــزار بازدیدکننده برگزار می 
شــود، رویدادی که طبــق برنامه ریزی های انجام 
شده، شاهد رونمایی از ده ها محصولی خواهیم بود 
که برای نخستین بار در کشــور رونمایی خواهند 
شــد. به گزارش ایرنا، نمایشگاه بین المللی نوآوری 
و فناوری)اینوتکس( به عنــوان بزرگ ترین رویداد 
علمی و فناورانه کشــور در حالی به ســیزدهمین 
ایستگاه خود رسیده که نسبت به دوره های پیشین 
خود، شاهد برگزاری رویدادهای متنوع، برنامه های 
جنبی و متنوع بسیاری در راســتای ایجاد فضای 
تعامل میان شرکت های دانش بنیان، فناور، صنایع 
خلاق و متقاضیان عرصه فناوری و نوآوری اســت. 
در سیزدهمین دوره رویداد اینوتکس، بیش از ۴۰۰ 
شرکت فناور و مجموعه نوآور حضور دارند و در طول 
برگزاری این نمایشگاه آخرین دستاوردها و خدمات 
نوآورانه خود را به مخاطبان ارائه می کنند. نمایشگاه 
اینوتکس در سال گذشته شاهد حضور بیش از ۱۰۰ 
هزار بازدید کننده بوده اســت و با برنامه ریزی های 
صورت گرفته در بخش های مختلف نمایشگاه پیش 
بینی می شود امسال بیش از ســال گذشته از این 
نمایشگاه بازدید کنند. توسعه همکاری و مشارکت 
بین بازیگران کلیدی زیست بوم نوآوری و فناوری 
کشور، جذب سرمایه برای استارتاپ ها و شرکت ها و 
نیز معرفی فرصت های نوین سرمایه گذاری، شبکه 
سازی و تولید محتوای ناب آموزشی؛ از اهداف اصلی 
برگزاری نمایشــگاه اینوتکس است. در اینوتکس 
سیزدهم، بیش از ۳۰۰ ســخنران در چهار رویداد 
کنفرانسی نمایشــگاه اینوتکس حضور دارند و به 
تشریح ســایر برنامه ها و رویدادهای این نمایشگاه 
می پردازند. اینوتکس همچنین امسال میزبان رویداد 
جایزه بین المللی فارس Fares awards در حوزه 

تبلیغات است که میهمانان...



اقتصاد2
ایران

سه سال فرصت تنفس در طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: سه سال 
فرصت تنفس در طرح مالیات بر عایدی سرمایه 
در نظر گرفته شده که بعد از تصویب قانون شروع 

می شود.
مهدی موحدی سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
کشور با اشاره به اینکه مالیات بر عایدی سرمایه در 
190 کشور به عنوان پایه مالیاتی تعریف شده است 
اظهار کرد: معنای آن هم مالیاتی است که بر ما به 
التفاوت قیمت خرید و فروش وضع می شود. وی 
افزود: خرید یک خانه به قیمت 5 میلیارد و فروش 
آن به قیمت 6 میلیارد، عایدی یک میلیاردی برای 
صاحبخانه دارد که مالیات مربوط به آن اســت 
البته تعدیل تورمی هم داریم و اثر تورم بر اساس 

داده های بانک مرکزی از آن کسر خواهد شد.
موحدی بــا بیان اینکــه دلالان، ســفته بازان و 
ســودجویان بازارهایی مثل ملک، خودرو، رمزارز 
و ارز و ســکه، باید از مالیات بر عایدی ســرمایه 
بترسند، حتما هم باید بترسند گفت: مردم عادی 
نباید از این قانون بترســند چون در طرح مالیات 
بر عایدی سرمایه، چهار قلم دارایی یعنی املاک 
با انواع کاربری و ســرقفلی، خودرو، ســکه و طلا 
و جواهرات و همچنین رمزارزهــا در نظر گرفته 
شده اند. سخنگوی ســازمان مالیاتی خاطرنشان 
کرد: کسانی که می خواهند خانه بهتری بخرند، 
مشمول این مالیات نمی شــوند، انتقال خانه به 
فرزندان و خرید خودروی جدید هم مشمول قانون 
مذکور نیست. او ادامه داد: اگر کسی 100 دستگاه 
خودرو هم بخرد، مشمول مالیات بر عایدی سرمایه 
نمی شود مگر زمانی که بخواهد آنها را بفروشد و 

سودی کرده باشد.
موحدی بک نظر گفت: در این طرح کســانی که 
برای خود، همسر و فرزندانشان خودرو خریداری 
می کنند، مشــمول مالیات بر عایدی ســرمایه 
نخواهند شد. سخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
خاطرنشان کرد: سه سال فرصت تنفس در طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه در نظر گرفته شده که 
بعد از تصویب قانون شروع می شود؛ بر این اساس 
تا سه سال، مالکان اموال مشمول قانون، می توانند 
آنچه دارند را بفروشند بدون اینکه مالیاتی به سود 
آنها تعلق بگیرد. او با بیان اینکه طبق ماده 81 قانون 
مالیات های مستقیم، کشاورزان مشمول مالیات 
نیستند که شامل انواع و اقسام رسته ها از جمله 
دامپروری و زنبورداری هم هســت عنوان کرد: 
بخشی از معافیت ها، شامل پایه های مالیاتی هم 
می شود که از آن جمله می توان به سود بانکی اشاره 
کرد؛ حدود 40 درصد اقتصاد کشور، یا مشمول 
مالیات نیســت یا معاف از مالیات است. موحدی 
گفت: حساب های شخصی و تجاری سلبریتی ها 
شناسایی شده و حتی شرکت های تبلیغاتی همکار 
با آنها هم مورد رصد هستند و بعضی از آنها مالیات 
هم می دهند. سخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
تصریح کرد: منکر فرار مالیاتی نیستیم ولی همه 
تلاش سازمان این است که با بهره گیری از همه 
پایگاه های اطلاعاتی موجود، حساب های تجاری 

را شناسایی و از آنها مالیات بگیرد.
او با بیان اینکه این سازمان مجری قانون است و 
اینگونه نیست که تضمین بدهد فلان مقدار مالیات 
جمع آوری کند گفت: شاید فسادی در گوشه ای 
باشــد یا مالیات ناعادلانه ای هم ثبت شده باشد 
ولی همه تلاش سازمان امور مالیاتی این است که 

عدالت مالیاتی را محقق کند.
موحدی خاطرنشــان کرد: کســانی که امسال 
فروش زیر 18 میلیارد تومان ســالیانه داشــته 
باشند، مشــمول تبصره 100 می شوند و مالیات 
محاسبه شده برای آنها به صورت قسطی دریافت 
می شود. سخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: 
طبق مطالعات انجام شده در ســال 1400، 88 
درصد ســهم مالیات کشور توســط پنج درصد 
مؤدیان پرداخت شده که بیشتر آنها شرکت های 
بزرگ هستند. او ادامه داد: این شرکت ها به خاطر 
شفافیت بیشتری که دارند و تمرکز بیشتری هم 
که ســازمان امور مالیاتی روی آنها دارد، مالیات 
درستی پرداخت می کنند ولی بخشی از معافیت 
آنها بر اساس قانون است، البته پیشنهاداتی برای 
سقف گذاری روی معافیت ها داشته ایم. موحدی 
خاطرنشــان کرد: در اصــلاح مــوادی از قانون 
مالیات های مستقیم هم بخشی دیگر از ساماندهی 

مالیاتی و کاهش معافیت ها را دنبال می کنیم.
موحدی بک نظر گفت: در این بین، بستر مناسب 
برای ثبت اطلاعات، موجب افزایش شــفافیت و 
کاهش اقتصاد غیر رسمی خواهد شد ولی هیچ 
وقت رقم آن صفر نمی شــود. او ادامه داد: هر فرد 
خارجی کــه بخواهد داخل ایــران فعالیت کند، 
مشمول قانون مالیات های مستقیم خواهد بود و 
در طرح مالیات بر عایدی سرمایه، تمام اشخاص 

حقوقی و حقیقی غیر ایرانی، مشمول می شوند.

خبر

ســخنگوی دولت با اشاره 
به سیاســت هــای کلی 
دریامحور که از سوی رهبر 
انقلاب ابلاغ شــده است، 
گفت: قرار شد ظرف 6 ماه 
دولت برنامه خود را در ایــن باره ارائه دهد که برای 
اولین بار بعد از انقلاب این اتفاق افتاد و دولت ظرف 
6 ماه برنامه خود را ارائه کرد. صدهاساعت جلسه با 
دســتگاه های مرتبط داخل دولت و خارج دولت و 
اندیشمندان مرتبط، برگزار شد و این سند مربوطه 

در ۳ بخش تهیه شد.
به گزارش ایرنا، »علی بهادری جهرمی«سخنگوی 
دولت در مقدمه نشســت خبری خود با اشــاره به 
اینکه امروز روز بیماری های خاص اســت تصریح 
کرد: دولت سیزدهم برای حمایت از بیماران خاص 
و صعب العلاج صندوقی را تاســیس کرد. در سال 
اول آن 5 همت برای این صندوق تامین مالی شد 
در سال دوم فعالیت در 140۲ مبلغ ۷ همت برای 
این صندوق اختصاص یافــت در این مدت برای ۷ 
میلیون نسخه دارو تامین شده است که ۲۳4 دارو 
مشمول این بیماران می شــود. همچنین 4 هزار 
کاشت حلزون شنوایی تامین شــد، در این دولت 
کاشت حلزون شنوایی رایگان شد تا مشکل تکلم 

ناشنوایان برطرف شود.
وی در ادامه به دومین سفر استانی رئیس جمهور به 
استان قم اشاره داشت و بیان کرد: پایان این هفته 
رییس جمهور برای دومین بار به اســتان قم سفر 
می کند این پانزدهمین سفر استانی در دور دوم به 

شمار می رود.
سخنگوی دولت با اشاره به دور دوم انتخابات تصریح 
کرد: ۲1 اردیبهشت دور دوم انتخابات در 15 استان 
و ۲1 حوزه انتخابیه برای انتخــاب 45 نفر برگزار 
می شود. در دور اول انتخابات در 4 حوزه انتخابیه 
رای گیری تمام الکترونیک موفق برگزارشد. در دور 
دوم در 8 حوزه این اتفاق رخ می دهد که 60 درصد 
صندلی های دور دوم مجلس به صورت الکترونیکی 
انتخاب می شوند. در هر شــعبه به طور متوسط 5 
دستگاه وجود دارد که سرعت شمارش آرا و سهولت 
در رای گیری از مزایای ان است و امیدواریم شاهد 

انتخابات پر شوری باشیم.
وی بــا بیــان اینکه ســی و پنجمین نمایشــگاه 

بین المللی کتاب تهران از نوزدهم لغایت بیست و 
نهم اردیبهشت ماه ســال جاری در محل مصلای 
امام خمینی )ره( برگزار خواهد شد، اظهار کرد:این 
نمایشــگاه که با حضور ناشــران داخلی و خارجی 
برگزار می شــود دارای دو شکل فیزیکی و مجازی 
است در بخش ناشران داخلی بیش از ۲600 ناشر از 
سراسر کشور شرکت کرده اند و ۳60 کتابفروش هم 
به عنوان حلقه ای از زنجیره توزیع برای دومین سال 
متوالی به سامانه مجازی نمایشگاه متصل خواهند 

شد.مهمان ویژه این دوره کشور یمن است.
بهادری جهرمی با بیان اینکه طرح ساماندهی اجاره 
بها با همکاری دولت و مجلس تدوین شد، تصریح 
کرد: دولت لایحه ای در این خصوص داشت که در 
ادامه با همکاری مجلس این طرح یکپارچه شــد، 
نهایی شدن این قانون که به زودی به فوریت ابلاغ 
می شود به ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها کمک 
می کند و برای تعیین سقف اجاره بها و نیز نظارت 
بر حسن اجرای آن و نظارت بر بنگاه های املاک را 
فراهم می کند. همچنین امکانات تشــویقی برای 
تکمیل سامانه املاک دارد و به شناخت خانه های 
خالی و سوق دادن این خانه ها به بازار اجاره کمک 
می کند. مالیات های این بخش به سمت نوسازی 
بافت فرســوده هدایت می شود، ســال گذشته با 
افزایش تولید و عرضه مسکن و نیز نظارت بر دفاتر 
مشاوران املاک و شناسایی و مالیات ستانی خانه 

های خالی نرخ تورم ساخت و ساز را مهار کردیم که 
امیدواریم با این قانون بازار اجاره بها را بیشتر کنترل 

کنیم و به مستاجران کمک شایانی شود.
سخنگوی دولت گفت: سیزدهمین دوره نمایشگاه 
بین المللی نوآوری و فناوری، 18 الی ۲1 اردیبهشت 
140۳ در پارک فناوری پردیس با حضور و مشارکت 
بیش از 400 شرکت برگزار خواهد شد. از ۲0 کشور 
جهان در این نمایشگاه در قالب بازدیدکننده، هیئت 
تجاری و غرفه دار حضــور دارند.اولین دوره رویداد 
ملی صنایع خلاق کشــور با انگیزه ایجاد تمرکز و 
توجه بیشتر به صنایع فرهنگی و هویت ساز در این 

نمایشگاه برگزار خواهد شد.
بهادری جهرمی بیان کرد: دولت به سه جانبه گرایی 
اعتقاد دارد و هیچ تصمیمی در ایــن زمینه ندارد و 
تضمین حقوق کارگر و کارفرما در سه جانبه گرایی 
است دولت هیچ برنامه ای برای ارسال لایحه واگذاری 
حقوق کارگران به مجلس را ندارد، من ســخنگوی 
دولت هستم و این نظر دولت را بیان می کنم دولت با 

نقض اصل سه جانبه گرایی مخالف است.
ســخنگوی دولت یکی از اقدامات دولت درمقابله با 
فساد انضباط مالی را ایجاد حساب واحد خزانه دانست 
و گفت: ۳ هزار و 4۲9 صورت مالی شرکت های دولتی 
منتشر شد، شــرکت هوایی که به تاریکخانه بودجه 
دولت در سال های گذشته مشهور بودند که امکان 
فساد در این شرکت ها تا حدود زیادی از بین می رود 

در گذشته جرأت انتشار نام ابربدهکاران مالی نبود اما 
الان مستمرا دولت آن را برای عموم مردم منتشر می 
کند با حرکت به سمت الکترونیک کردن پنجره واحد 
دولت امکان فساد کاهش یافته است. اتصال حساب 
های تجاری به سامانه های مالیاتی و بسیاری اقدامات 
نظارتی دیگر انجام شــده و برای برخورد به مراجع 
قضایی یا شبه قضایی ارجاع شده همچنین پاداش 
های هیات مدیره شرکت ها به حوزه بهره وری پیوند 
می خورد و تا زمانی که انضباط مالی نداشته باشند 
امکان پرداخت پاداش را ندارند پیشرفت این برنامه ها 

تا ۷0 درصد بوده است.
بهادری جهرمی با اشــاره به سیاســت های کلی 
دریامحور که از ســوی رهبر انقلاب ابلاغ شــده 
است، گفت: قرار شــد ظرف 6 ماه دولت برنامه را 
ارائه دهد که برای اولین بار بعد از انقلاب این اتفاق 
افتاد و دولت ظرف 6 ماه برنامه خــود را ارائه داد. 
صدهاساعت جلسه با دســتگاه های مرتبط داخل 
دولت و خارج دولت و اندیشمندان مرتبط، برگزار 
شد که سند مربوطه در ۳ بخش تهیه شد در بخش 
اول 40 حکم و تکالیف دستگاه های اجرایی وضع 
شده و تکالیف هر یک به تفصیل طراحی شده بخش 
دوم برنامه زمان بندی اجرای این احکام اســت که 
به تصویب هیات وزیران رســیده است و همگی به 
تفصیل مورد بررســی قبل از تصویب قرار گرفته 
بودند.بخش سوم هم راهکارهای اجرایی این احکام 
است و شوراهای عالی در این زمینه بهره بردای می 
شوند .در صورتی که نیاز به تغییر ساختار یا ادغامی 
باشد، ذیل همین بند سوم آمده اســت و اگر نیاز 
به لایحه باشد، تهیه می شــود در این 6 ماه رفت و 
برگشت مستمر در کمیسیون های مختلف دولت، 
همه دستگاه ها همدل به دنبال اجرایی کردن این 

سیاست ها هستند.
سخنگوی دولت با اشــاره به کاهش نرخ بیکاری و 
کاهش رشد نقدینگی در این دولت اظهار کرد: دولت 
سیزدهم در ابتدای فعالیت با مشکلات متعددی در 
بخش اقتصادی روبه رو بــود اما کارهایی برای رفع 
آنها انجام داد کاهش نرخ رشــد نقدینگی از 4۲ به 
۲۳ درصد نتیجه این اقدامات بود، بیکاری از قریب 
10 به زیر 8 درصد رسیده که نتیجه اقدامات دولت 
برای تکمیل بنگاه های راکد بوده است،تخصیص 
ارز به واردات کالاهای اساسی و تجهیزات تولید را 
دولت انجام داده است این روش در سال جاری هم 

ادامه می یابد.

برنامه اجرایی اقتصاد دریا محور در سه بخش نهایی شد

گام بلند در احیای بنگاه های راکد و نیمه راکد

کاهــش تــورم نقطــه ای به 
۳۴درصد در فروردین 

تورم نقطه به نقطه فروردیــن طبق جدیدترین 
برآورد بانک مرکزی حدود ۳4درصد شده است، 
درحالی که این نرخ در شــهریور 1400 معادل 
5۳درصد بوده اســت. به گزارش تســنیم، بانک 
مرکزی قبلًا اعلام کــرده بود؛ تورم نقطه به نقطه 
شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی در فروردین 
سال 140۳ نسبت به فرودین سال 140۲ به میزان 
۲۷.۷ درصد کاهش پیدا نموده و به سطح کمتر از 

میانه کانال ۳0 درصد رسیده است.
تازه ترین اطلاعات دریافتی نیز بیانگر آن اســت 
که نرخ تورم نقطه به نقطه شاخص بهای کالاها و 
خدمات مصرفی در فروردین ماه سال جاری حدود 
۳4 درصد محاسبه شده است درحالی که این نرخ 

در شهریور 1400 معادل 5۳ درصد بوده است.
تورم نقطه به نقطه شاخص بهای تولیدکننده نیز 
از ۷0.9 درصد شهریور 1400 به ۲۳.8 درصد در 
فروردین 140۳ رسیده است؛ ضمن اینکه تورم 
دوازده ماهه شاخص بهای تولیدکننده نیز از 8۲.6 
درصد شهریور 1400 به ۳1.۲ درصد در فروردین 

ماه سال جاری کاهش یافته است.
البته طبق تازه ترین آمار اعلامی از سوی رئیس کل 
بانک مرکزی، نرخ رشد نقدینگی که تا پایان اسفند 
سال گذشــته به ۲4 درصد کاهش یافته بود، در 
فروردین به ۲۳ درصد رسیده است؛ رشد پایه پولی 
نیز طبق تازه ترین گزارش بانک مرکزی که ساعتی 
قبل منتشر شد در اســفند 140۲ با 16.9 واحد 
درصد کاهش، به ۲8.1 درصد رسیده است. ضمن 
اینکه نرخ رشد پول نیز که سال گذشته ۳۳ درصد 
بود، تا 16 فروردین امســال به 16 درصد کاهش 
یافته است. رشد پول معیار مهمی برای انتظارات 
تورمی است و کاهش نرخ رشد آن نشانگر کاهش 
انتظارات تورمی است. گفتنی است ضریب فزاینده 
نقدینگی نیز در پایان اسفند ماه 140۲ نسبت به 
پایان اسفندماه 1401، معادل ۲.9 درصد کاهش 

یافته و به رقم ۷.11۲ رسیده است.
بانک مرکزی معتقد است در مجموع کاهش رشد 
نقدینگی، کاهش رشد پایه پولی، کاهش رشد پول 
و نیز تنزل ضریب فزاینده نقدینگی همگی دلالت 
بر اثربخشی سیاست های پولی بانک مرکزی مبتنی 
بر استفاده ترکیبی از کلیه ابزارهای سیاست های 
پولی دارد که این موضوع نه تنها در سال گذشته 
بلکه به صورت مؤثرتــری می تواند تأثیر منجر به 
تداوم پایدار روند نزولی نرخ تــورم در دوره های 

زمانی آتی داشته باشد.

تقاضای ســرمایه گذاری در 
مناطق آزاد ۴ برابر شد

دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با بیــان اینکه تقاضا بــرای ســرمایه گذاری در 
مناطــق آزاد چهــار برابر شــده اســت، گفت: 
ایــران دارای 5 ویژگــی مهــم پاییــن بــودن 
هزینــه تولید، زیرســاخت های توســعه یافته، 
دسترســی مناســب این مناطــق بــه بازارها، 
 ســهولت کســب و کار و معافیت های مالیاتی 

و گمرکی است.
حجت الله عبدالملکی، مشاور رئیس جمهور افزود: 
بسته های ســرمایه گذاری در مناطق آزاد دارای 
سه بخش هستند که در بخش ابتدایی مطالعات 
امکان سنجی انجام شده و در بخش بعدی نشان 
دادن ســودآور بودن پروژه است. در بخش پایانی 
نیز تامین زمین و زیرساخت هایی مانند انرژی و 
در نهایت صدور مجوز بی نام بود که سرمایه گذار 

معطل مجوزهای اولیه نشود.
به گفته وی، ایران بارها اعــلام کرده مناطق آزاد 
بهشت ســرمایه گذاری هســتند و دلیل آن هم 
دارا بودن 5 ویژگی مهــم و همزمان مانند پایین 
بودن هزینه تولید، زیرساخت های توسعه یافته، 
دسترسی مناسب این مناطق به بازارها، سهولت 
کسب و کار و معافیت های مالیاتی و گمرکی است.

عبدالملکی افزود: در برخی کشورهای جهان ممکن 
است سهولت کسب و کارشان از ایران بهتر باشد، اما 
هزینه تولیدشان زیاد است. به عنوان مثال در برخی 
کشورهای آفریقایی هزینه دستمزد نیروی انسانی 
بسیار پایین است، اما دسترسی به بازار ندارد و از 

انرژی برخوردار نیست.
وی با بیان اینکه امکاناتی که ایــران دارد را همه 
کشورها به صورت همزمان در اختیار ندارند گفت: 
ما مرتب از بهشت سرمایه گذاری سخن گفته ایم و 
برای معرفی آن در رویدادهای مهم سرمایه گذاری 
خارجی حضور یافتیم که اقدامات ما باعث شــد 
تقاضا برای سرمایه گذاری در سال گذشته نسبت 
به سال 1401 4.۲ برابر شــود. همچنین میزان 
قرارداد در سال 140۲ نسبت به سال 1401 ۳.۲ 
برابر شد و از 11۲ هزار میلیارد تومان به ۳6۳ هزار 

میلیارد تومان رسیده است.
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مدیرکل حوزه وزارتی و مشاور وزیر راه و شهرسازی 
با بیان اینکه طرح ساماندهی بازار مسکن، زمین و 
اجاره با تایید شورای نگهبان و چندین مصوبه از 
هیات وزیران به زودی به شکل قانون ابلاغ خواهد 
شــد، گفت: با ابلاغ این طرح، امکان تعیین کف و 
سقف قیمت گذاری زمین، مسکن و اجاره فراهم 
می شود. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »جواد 
سادات« افزود: طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره بها مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفت 
که امیدواریم این طرح به زودی توسط مجلس به 

دولت برای اجرا ابلاغ شود.
مشاور وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه برای 
نخستین بار است که بعد از شــکل گیری دولت 
مدرن در ایران یک قانون یکپارچه در حمایت از 
مستاجران و زنجیره تشکیل دهنده بازار اجاره و 
مسکن مصوب می شود، توضیح داد: این طرح که 
همه جانبه به موضوع ساماندهی می پردازد و شامل 
زمین و مسکنی که می خواهد وارد بازار اجاره و یا 
خرید و فروش شود نیز می شود، چندین ماده در 
حمایت از مســتاجران دارد که یکی از مواد مهم 

آن ماده 8 است که به سقف قیمتی اجاره بها می 
پردازند. وی ادامه داد: ماده 8 این طرح که منتظر 
تصویب و ابلاغ اســت، به دولت مجــوز می دهد 
تا چنانچه تورم حوزه بازار مســکن بیش از تورم 
استانی باشد بتواند به شکل استانی و شهرستانی 

نرخ گذاری قیمتی داشته باشد.
ســادات اضافه کــرد: همچنیــن در ایــن ماده 
تبصره هایی وجود دارد که مستاجران می توانند 
چنانچه تخلفی شــکل بگیرد و بیــش از میزان 
ملک باشد، پس از گذشــت حتی پنج سال اعلام 
شکایت کنند. این ماده و تبصره هایش حتی شامل 
واحدهای صنفی که واحدها را گران به مستاجران 
عرضه می کنند نیز می شود و به دولت و سازمان 
تعزیرات حکومتی این اختیار را می دهد تا بتوانند 
به واحد صنفی اخلال گر دسترسی داشته باشند و 

بتوانند 10 برابر جریمه و پلمب کنند.
مشاور وزیر راه و شهرسازی درباره قیمت گذاری ها 
در این طرح گفــت: در این طرح آنچــه در نظر 
گرفته ایم این است که ظرفیت قیمت منطقه ای 
واقعی تر می شــود و در اختیار آحــاد مردم قرار 

می گیرد. همچنین در این طرح که به زودی ابلاغ 
می شــود باید کارگروه هایی شکل بگیرد تا بتوان 

استثناها را نیز در قیمت منطقه ای لحاظ کرد.
وی توضیح داد: طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره بها مدلی را طراحی کرده است که بر اساس 
آن کف و سقف قیمت گذاری معین می شود. مشاور 
وزیر راه و شهرســازی دربــاره چگونگی فعالیت 
مشاوران املاک با اجرایی شدن این طرح و تبدیل 
آن به قانون، گفت: نگاه ما در این طرح حمایت از 
مشاوران املاکی مجوزدار و حرفه ای است. کمک 
می کنیم تا مشــاوران املاک به شــکل حرفه ای 
خدمات قابل اعتمادتری به مــردم بدهند و این 
کار کمک می کند تا مردم مراجعات بیشــتری به 
مشاوران املاک داشته باشند. سادات تصریح کرد: 
برای افرادی که به شــکل حرفــه ای در این بازار 
حضور دارند و بــه اعتمادآفرینی بیــن موجر و 
مستاجر و خریدار و فروشنده کمک می کنند، این 
قانون و سیاست هایی که در وزارت راه و شهرسازی 

وجود دارد راهگشاست.
وی گفت: این طرح به گونه ای تدوین شده است 

که از حضور شرکت های دانش بنیان برای حضور 
در این عرصه حمایت می کند. مشــاور وزیر راه و 
شهرســازی تاکید کرد: امروز بازار بزرگ املاک 
و مستغلات تشنه حضور شــرکت ها و نیروهای 
دانش بنیان بــرای ارائه راهکارهــای مبتکرانه و 
همچنین ایده هایی اســت که اقشار کم درآمد بر 

اساس آن ایده ها بتوانند صاحب ملک شوند.
وی توضیح داد: ابزار برخورد قانونی با اخلالگران 
بازار مســکن نیز در این طرح وجود دارد که این 
موضوع در ماده 15 این طرح آمده است. بر اساس 
آن برای اخلالگران تا 10 برابر جریمه و تا یک ماه 
پلمب در نظر گرفته شده است و در صورت تکرار، 
محرومیت دائمی، دیده شــده اســت. سادات به 
توضیح مهمترین مســائلی که شورای نگهبان بر 
آن تاکید داشت و ســبب تاخیر در تایید آن شد 
پرداخت و گفت: در موضوع سیاست های مربوط 
به زمیــن و برخی از موارد که مربوط به ســکوها 
بود، شــورای نگهبان ملاحظاتی داشــت که در 
 رفت و برگشــت شــورای نگهبان و مجلس این 

موضوعات حل شد.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه آماده ســازی طرحهای مهم 
اقتصاد مورد توافق دو کشور برای بهره برداری در سفر 
رئیس جمهور به عراق انجام شــد، از برنامه ریزی برای 
تجارت ۲0 میلیارد دلاری با عراق خبر داد. سید احسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی در ششمین اجلاس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری عراق گفت: امروز ما میراث دار 
پیوندهای تمدنی عمیقی بین ایران و عراق هستیم. در 
دوران جدید میز جمهوری اسلامی ایران پشتیبان ملت 
عراق و طوایف بوده است. ما به دنبال عراقی قوی و مستقل 
هستیم و معتقد هستیم تنها این مسئله است که می توان 

امنیت جمهوری اسلامی ایران را نیز تضمین کند.
وی افزود: ریخته شدن خون ایرانی ها و عراقی ها در کنار 
یکدیگر نشان دهنده وحدت است. توسعه روابط با عراق از 
جمله رویکردهای مهم جمهوری اسلامی ایران است. رفع 
مشکلات موجود می تواند سرعت توسعه روابط را افزایش 
دهد. وزیر اقتصاد با بیان اینکه ظرفیت های متعددی برای 
توسعه روابط از جمله روابط اقتصادی بین دو کشور وجود 
دارد تا سطح زندگی و رفاه دو ملت را بیش از پیش بالا برد، 
گفت: با توجه به پیشرفت های علمی ایران در حوزه های 
مختلف، امکان همکاری های مختلف وجــود دارد. از 
جمله ظرفیت ها، صادرات خدمات فنی مهندسی ایرانی 

در حوزه های سد سازی، ساختمان سازی و … است. 
برای این منظور باید مشکلات حل و فصل شود. از جمله 
این مشکلات مطالبات شرکت های ایرانی از طرف عراقی 
است. خاندوزی با اشاره به اینکه توانمندی شرکت های 
ایرانی نقش مهمی در توسعه زیرساخت های عراق داشته 
و می تواند نقش بیشتری داشته باشد. شرکت های ایرانی 
در حوزه های دارو، کشــاورزی، ساختمان، لیزر و موارد 
دیگر از جمله مواردی که می توان از ظرفیت آنها برای 

توسعه همکاری دو کشور استفاده کرد.
وی ادامــه داد: از جمله مهم ترین شــبکه های ریلی، 
خشروی، خانقین و بغداد و همچنین شلمچه بصره است. 
در مورد راه آهن شلمچه بصره توافق انجام شده و پروژه 
در مسیر انجام است اما مشکلاتی مانند مین روبی وجود 

دارد که باید با کمک دو کشور حل و فصل شود.
وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه آشنایی فعالان اقتصادی 
دو کشــور از جمله تجار دو کشــور می تواند به توسعه 
روابط بخش خصوصی دو کشــور شود، گفت: از جمله 
راهکارهای ســرمایه گذاری مشــترک برای دو کشور 
احداث شــهرک صنعتی مشترک اســت که از جمله 
توافقات قبلی اجلاس است. زمین این کار توسط دولت 
 عراق تخصیص داده شــده اســت و درخواست توسعه

 زیرساخت های لازم را داریم.

صرف خرید و نگهداری طلا مشمول مالیات نمی شود لذا 
بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی آنچه مهم است 
فروش طلا است و هیچ الزامی به ثبت موجودی طلا نیست 
و نگهداری طلا به هیچ عنوان مشمول مالیات نیست. به 
گزارش مهر، جواد اسکندری، کارشناس اقتصادی اظهار 
کرد: مالیات بر عایدی سرمایه با اهداف مختلفی مانند 
تنظیم فعالیت بخش های مختلــف اقتصادی، محدود 
کردن ســوداگری، افزایش منابع عمومی، ایجاد عدالت 
اجتماعی و افزایش کارایی اقتصادی وضع می شــود. از 
جمله کارکردهای این پایه مالیاتی کنترل سوداگری و 
دلالی غیرمولد است؛ در واقع افزایش هزینه فعالیت های 
غیرمولد همچون سفته بازی و سوداگری در بازار طلا یکی 

از اهداف وضع مالیات بر عایدی سرمایه است.
وی افزود: سوداگران هنگام افزایش قیمت برخی دارایی ها 
و با پیش بینی اینکه در آینده قیمت آن دارایی ها بیشتر 
خواهد شد، شروع به خرید این دارایی ها می کنند و معمولاً 
پس از یک دوره کوتاه مدت دارایی ها را با قیمت بالاتر به 
فروش می رسانند، اما با وضع این مالیات انگیزه سوداگران 
برای مبادرت به خریدوفروش دارایی ها و اخلال در بازار را 
کاهش می یابد و این بازارها تبدیل به بستری آرام برای 
تقاضای واقعی و مصرفی خانوارها خواهد شد. وی در ادامه 
یادآور شد: مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی به خصوص 

در حوزه طلا با ابهام های زیادی همراه بود و در این مورد 
بحث های زیادی مطرح شد. بررسی مصوبه مجلس شورای 
اسلامی نشــان می دهد که این مصوبه بیشتر از آنکه به 
دنبال درآمدزایی باشد، به دنبال بهبود شفافیت اقتصادی 
و جلوگیری از اخلال در این بازار مهم و کلیدی است. این 
کارشناس اقتصادی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
طبق مصوبه مجلس طلا فروشان مشمول مالیات بر عایدی 
سرمایه می شوند، گفت: یکی از دغدغه های طلافروشی ها 
این است که خرید و فروش آنها مشمول مالیات جدیدی 
نشود، مطابق مصوبه مجلس شــورای اسلامی اشخاص 
تجاری صاحبان مشاغل بابت فروش طلا مشمول مالیات 
عملکرد می شوند، لذا مشمول مالیات بر عایدی سرمایه 

نمی شوند.
اسکندری افزود: به عبارت دیگر مشاغل در حال حاضر 
مالیات حقه خود را پرداخت می کنند و بر اســاس این 
مصوبه به هیچ عنوان مشمول مالیات جدیدی نمی شوند؛ 
به طوری که طبق مــاده ۲0 طرح مالیــات بر عایدی 
ســرمایه )ماده 9۳ اصلاحی(، تبصره ۲ درآمدهایی که 
مشــمول مالیات موضوع این ماده می شوند، مشمول 
مالیات بر عایدی سرمایه موضوع فصل اول باب سوم و 
 مالیات بر درآمد اتفاقی موضوع فصل ششــم باب سوم

 این قانون نمی شوند.

ابزارهای قانونی برخورد با اخلالگران بازار مسکن تدوین شد

مردم عادی مشمول مالیات بر عایدی سرمایه نیستندپیش بینی تجارت ۲۰ میلیارد دلاری با عراق
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معاون سرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه ملی با بیان 
اینکه هر مبلغی  که از نیروگاه ها وصول شود، صرف تأمین مالی 
نیروگاه های جدید می شود، گفت: بحث طلب ۱۰۰ میلیارد 
دلاری مربوط به طلــب صندوق از دولت اســت و به بخش 

خصوصی ارتباطی ندارد.
به گزارش تســنیم، رضا محمدی؛ معاون ســرمایه گذاری و 
تأمین مالی صندوق توسعه ملی کشور در خصوص  انتقاد وزیر 
نیرو از عملکرد صندوق توسعه ملی در تأمین مالی نیروگاه ها 
در گفت وگــو با  رادیو اقتصــاد، گفت: صندوق توســعه ملی 
آمادگی خود را برای تأمین مالی نیروگاه ها اعلام کرده  است 
اما نیروگاه ها با توجه به بدهی ۱.5 میلیارد دلاری به صندوق 
توسعه ملی، توقع  دریافت پول بدون بازگشت را از این صندوق 
دارند. وی در ادامه افزود: صندوق توسعه ملی از بدو تأسیس 
تاکنون 46 طرح نیروگاهی را به  ارزش بیش از 4.6 میلیارد دلار 

تأمین مالی کرده است.
معاون سرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه ملی کشور، 
تصریح کرد: مشکلاتی در رویه  بازپرداخت اقساط صندوق تا 

امروز بوده است که بیش از یک ونیم میلیارد دلار از  مطالبات 
صندوق توسعه ملی معوق شده است.

محمدی توضیح داد: چند دلیل می توان برای این موضوع نام 
برد از جمله اینکه  وزارت نیرو به موقع مطالبات نیروگاه داران 
را پرداخت نکرده است. موضوع دوم بحث تأمین  ارز به منظور 
بازپرداخت اقساط نیروگاه ها، سومین مورد نیروگاه ها با قیمت 
فعلی امکان  بازپرداخت اقساط صندوق را ندارند برای همین 
خود سرمایه گذاران راغب نیستند که در بحث  سرمایه گذاری 

در صنعت پیش قدم شوند.
وی با اشاره به این که صندوق با این  حجم از مطالبات مواجه 
شده است که قطعاً صندوق هم با مدل های قدیمی به دنبال 
تأمین مالــی  نخواهد بود، افزود: ما پیشــنهادات زیادی را به 
وزارت نیرو اعلام کردیم تا با شیوه های جدید  بتوانیم نیروگاه ها 

را تأمین مالی کنیم.
محمدی عنوان کرد: طبق جلسه ای با سندیکای نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی  اعلام شــد کــه با شــرایط فعلــی، خود 
سرمایه گذاران برای دریافت تســهیلات مراجعه نمی کنند 

تا  تأمین مالی شــوند. وی با ابراز اینکه "مشکلاتی هست که 
دستگاه های متولی باید پاسخگو باشند ولی صندوق توسعه 
 ملی آمادگی کامل برای تأمین مالی نیروگاه ها را تا امروز داشته 
و دارد."، یادآور شد:  این  امیدواری وجود دارد که مطالبات و 

حمایت ها به صورت جدی دنبال شود.
محمدی با تأکید بر این که معاون اول رئیس جمهور پیگیری 
جدی در این موضوع  داشتند تا مشکل نیروگاه ها مرتفع شود، 
تصریح کرد: با توجه به اینکه جلسات زیادی در این  خصوص 
تشکیل شده است، اگر دوستان ما در وزارت نیرو همکاری و 
به قول هایی که دادند  عمل کنند، مشکل مطالبات نیروگاه ها 
مرتفع خواهد شد؛ البته این مهم مستلزم همکاری دوستان 

 در وزارت نیروست.
وی در خصوص اینکــه صندوق بیــش از ۱۰۰ میلیارد دلار 
مطالبه دارد، خاطرنشان کرد: هر مبلغی  که از نیروگاه ها وصول 
شود عیناً صرف تأمین مالی نیروگاه های جدید خواهد شد و 
بحث ۱۰۰ میلیارد دلار مربوط به طلب صندوق از دولت است 

و به بخش خصوصی ارتباطی ندارد.

معاون ســرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توســعه ملی 
تأکید کرد: صندوق در سال گذشته  رکورد وصول مطالبات را 
شکست و بیش از 2.2 میلیارد دلار از مطالبات صندوق وصول 
شد. وی یادآور شد: در چند سال گذشته حدود 9 میلیارد دلار 
از مطالبات صندوق توســعه ملی  وصول شد که نشان دهنده 
این اســت که صندوق در بخش های اقتصادی که تسهیلات 
به بخش  خصوصی مطابق اساســنامه صندوق پرداخت شده 
است موفق عمل  کرده است و مطالبات هرچند با کندی، ولی 

وصول شده است.
محمدی گفت: بزرگترین مشکل بحث بدهی دولت به صندوق 
توسعه ملی است که پیشنهاداتی  شده  است و امید است این 
موضوع مرتفع شــود و دولت بتواند با توجه به پیشنهادات، 
مصوبات را  اخذ کند و بدهی صندوق توسعه ملی را پرداخت 

کند.
وی افزود: در بخش خصوصی و تسهیلاتی که مطابق اساسنامه 
داده شده است،  بزرگترین مشکل در بخش بازپرداخت اقساط 

نیروگاه ها به صندوق توسعه ملی است.

محمدی بیان کرد: در حوزه انرژی های نو گرایش کشــور و 
به ویژه دولت سیزدهم این است که بتواند عقب ماندگی پیشِ رو 
در حوزه انرژی را با توسعه انرژی های تجدید پذیر جبران کند؛ 
ازاین رو در سال گذشــته  صندوق توسعه ملی پیش قدم شد 
و با همکاری  خوب ســازمان انرژی های تجدید پذیر و انعقاد 
 تفاهم نامه ای، صندوق حاضر شــد تا 5 میلیارد دلار در حوزه 

انرژی های  نو سرمایه گذاری کند.
وی اضافه کرد: در زمــان حاضر نیز به ســازمان انرژی های 
تجدید پذیر برای پرداخت  تســهیلات اعلام آمادگی کردیم 
اما برطرف کردن برخی از موانع سرمایه گذاران در این  حوزه 

وظیفه ساتبا است.
معاون ســرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه ملی در 
پایان اعلام کرد: اگر امســال موانع و  مشــکلات مرتفع شود 
حاضریــم حداقل 2.5 میلیــارد دلار در بحــث تأمین مالی 
نیروگاه های تجدید پذیر ســرمایه گذاری کنیم که همه این 
موارد مشروط به این است که سرمایه گذار و بخش  خصوصی 

از قدمی که برمی دارد مطمئن باشد.

طلب ۱۰۰میلیارددلاری صندوق توسعه ملی از دولت
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رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت: 
در راستای تشویق های مالیاتی اصناف و کسبه 
تقســیط بلندمدت تر برای افرادی که از تبصره 
ماده ۱۰۰ استفاده می کنند درنظر گرفته شده 

است.
ســید محمد هــادی ســبحانیان رئیس کل 
ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه در 
راســتای خدمت رســانی به اصناف و کسبه و 
بازاریان در ســال گذشته نســبت به سال های 
قبــل، ۱۰ برابر میز هــای خدمت مــا افزایش 
یافته اســت، گفت: هدف اصلی ما در اســتفاده 
از ظرفیت تبصــره ماده ۱۰۰ انجــام تکالیف و 
ایجاد تحــول در وصول مالیــات از اصناف بوده 
که تمام ســعی خود را انجام داده ایم تا عدالت 
مالیاتی در بین اصناف برقرار شود و به سادگی و 
 سهولت و سرعت تکالیف مربوط به اخذ مالیات 

صورت گیرد.
وی افــزود: بــا توجه به ایــن رویکــرد، موفق 

شــدیم احــکام خوبی نســبت به گســترش 
ظرفیت تبصــره ۱۰۰ اخــذ کنیم بــه طوری 
که  ســقف فــروش در تبصــره مــاده ۱۰۰ را 
تا ســقف ۱8 میلیارد تومان رســاندیم، یعنی 
 بیش از 3 برابر نسبت به ســال گذشته  افزایش 

پیدا کرده است.
سبحانیان بیان کرد: در راستای توسعه مشوق ها، 
تقســیط های بلندمدت برای کســبه و فعالین 
اقتصادی کــه از تبصــره ماده ۱۰۰ اســتفاده 
می کنند، در نظر گرفته شده که این از موضوعات 
اصلی مطرح شده در جلسه با اصناف بوده و مقرر 
شده بخشــنامه  های تبصره ماده ۱۰۰ با نظر و 

مشارکت اصناف ارائه شود.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: با توجه 
به رویکرد های جدید مالیات ســتانی به سمت 
سیســتمی شــدن مالیات در حرکت هستیم و 
در مراحل دادرسی به سمت استفاده از ضرایب 

کاهشی رفته ایم.

وزیر راه و شهرســازی بــا بیان این کــه قانون 
ســاماندهی بــازار مســکن صرفــه و صــلاح 
مالــکان را تامیــن می کنــد، گفــت: 5۰۰ 
 شهرداری بسته ۱9 بندی شهرســازانه را اجرا 

کرده اند. 
مهرداد بذرپاش با یادآوری افزایش وام مســکن 
شــهری به 55۰ و روســتایی به 35۰ میلیون 
تومان در سال ۱4۰2، اظهار کرد:  نرخ سود این 

تسهیلات ۱8 درصد است.
وی با بیان این که سال گذشته تسهیلات بانکی 
در بافت فرســوده با ضعف روبرو بود، ادامه داد:  
تلاش می کنیم این تســهیلات با افزایش روبرو 
شود و  در کنار تسهیلات شهرسازانه، تسهیلات 

مالی قرار بگیرد.
وی با یادآوری این که 5۰۰ شــهرداری بســته 
۱9 بندی شهرســازانه را اجــرا کرده اند، گفت:  
در این بســته پیش بینی شــده شــهرداری ها 
این امکان را داشــته باشــند تا پیشــنهادات 

مدنظرشــان را در صــورت تصویب شــورای 
تامیــن اســتان بــه آن بســته اضافــه کنند 
 کــه برخی از شــهرداری هــا از ایــن ظرفیت

 استفاده کرده اند.
وزیر راه و شهرســازی اضافه کرد: هر شهرداری 
این بســته را اجرا کرد، میزان صــدور پروانه در 
بافت فرســوده افزایش یافت. بــه همین خاطر 
همکاران ما در شرکت بازآفرینی شهری جلساتی 
را با شهرداری ها برگزار کردند تا آنها در موضوع 
نوسازی بافت فرســوده حضور پررنگی داشته 

باشند.
بذرپاش همچنین درباره قانون ساماندهی بازار 
زمین، مســکن و اجاره، اظهار کــرد: این قانون 
صرفه و صلاح مالکان و مســتاجران را تامین و 
کمک شایانی به سامانه املاک و اسکان می کند.
ضمن این که دســت وزارت راه و شهرســازی 
 و شــهرداری ها را برای کمک بــه تنظیم بازار 

باز می کند.

یکی از مهم ترین مشــکلات واحدهای پلیمری 
و شیمیایی در کشــور این است که همه منتظر 
نوسانات ارزی هســتند. در واقع هرگونه از این 
نوسانات، برای واحدهای تولیدی چالش برانگیز 
می شود چراکه جنس را با قیمت قبلی خریده اند 
و الان که باید به دست مشتری برسانند با قیمت 
جدید در بــورس عرضه می شــود و این تغییر 
به صورت هفته ای اتفــاق می افتد؛ به این ترتیب 
علاوه بر اخلال در روند تولید، نوعی دلسردی هم 

بر واحدهای تولیدی چیره می شود.
اکبر مشــهدی زاده، رئیــس اتحادیــه صنف 
سازندگان و فروشندگان پلاســتیک، نایلون و 
ملامین، می گوید: »تهیه مواد اولیه ما از طریق 
بورس است اما متاسفانه ملاک خرید و فروش، 
قیمت دلار است.« به  گفته او بر اساس نوسانات 
دلار، قیمت ها هر هفته بــالا و پایین می رود به 
این دلیل که هرهفتــه اعلام قیمت می کنند که 
همین امر، علاوه بر نابســامانی که در بازارایجاد 
می کند، نگرانی هایی هم برای واحدهای تولیدی 

به همراه دارد.
مشهدی زاده، این طور توضیح می دهد که »واحد 
تولیدی قصد دارد مواد اولیــه اش را خریداری 
کند و از آن طرف هم قراردادهایی دارد و باید به 
مشتری اعلام قیمت کند؛ به این ترتیب هرهفته 
باتوجه به تغییر قیمت ها باید یک نرخ جدید را 
به مشــتری اعلام کند که همین در روند تولید، 

اخلال ایجاد می کند.«
به این ترتیــب و به گفته رئیــس اتحادیه صنف 
سازندگان و فروشندگان پلاســتیک، نایلون و 
ملامین: »واحدهای تولیدی ما از نظر روانی در 

آسایش نبوده و امنیت ندارند که بتوانند با فراغِ 
بال تولیداتشــان را عرضه کنند؛ اعلام قیمت بر 

اساس نوسات قیمت دلار است.«
مشهدی زاده، مشــکل دیگری که این صنف با 
آن درگیر اســت را این طور توضیح می دهد که 
»صنعت ما باید با بازارهای جهانی رقابت کرده 
و بازار منطقه را از دســت ندهد به این دلیل که 
صنعت پلاستیک به صورت مداوم، از تکنولوژی ها 
و ماشــین  آلات جدید خود در بــازار رونمایی 
می کند.« به گفته او: زمانی که این اتفاق رخ دهد، 
واحدهای پایین دستی هم می توانند اجناس بهتر 
و بیشتری را تولید و به بازارهای داخلی وخارجی 
عرضه کنند اما متاسفانه واحدهای تولیدی که 
قصد واردکردن ماشــین آلات جدید را دارند، از 
یک طرف مشکل تخصیص ارز داشته و از طرف 
دیگر بحث وارداتی اســت که در کمرگ منتظر 
جواب بانک مرکزی و ارسال پول به بانک مبداء 
هستند و کم کاری های که توسط کمرگ و بانک 
مرکزی ایجاد می شــود هم در روند تولیدات ما 

اخلال ایجاد کرده.«
رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان 
پلاســتیک، نایلون و ملامین، تاکید می کند که 
»اگر واحدهــای تولیــدی می خواهند بازدهی 
داشته باشند باید تولید به روز هم عرضه کنند تا 
زمینه رقابت با رقبای منطقه ای و خارج از کشور 
به وجود بیاید.« به گفته او هرچند ماشــین آلات 
جدید، اشــتغال زایی می کنند امــا همان طور 
که گفته شــد، ازطرف بانــک مرکزی و کمرگ 
کم کاری هایــی در تخصیص ارز یــا روند اجازه 

ترخیص هم وجود دارد.

وزیر تجارت عراق گفــت: درصدد ایجاد 
طرح ها و پروژه های مشــترک تخصصی 
میان عراق و ایران هستیم و این پروژه ها 
با اعتماد شرکت های دو کشور و فعالیت 
بخش های خصوصی دنبال می شــود که 
قطعا کمــک فراوانی بــرای ادامه روابط 

مستحکم بین دو کشور خواهد داشت.
اثیر داوود سلمان در وزیر تجارت عراق در 
ششمین اجلاس مشترک همکاری های 
اقتصادی ایــران و عراق با بیــان اینکه 
مذاکرات مســتمر و روابط نشان دهنده 
این است که دو کشــور دارای پیوندهای 
عمیق هســتند و با توجه بــه تمایل هر 
دو کشــور بر توســعه همکاری ها تاکید 
داریم، اظهار داشــت: تمــدن و منافعی 
مشترک بین دو کشور وجود دارد و روابط 
مستحکم بین دو کشور برقرار است و ما 
تاکید داریم روابط اقتصادی را بیشــتر از 

گذشتت افزایش دهیم.
وی ادامــه داد: در صدد ایجــاد طرح ها 
و پروژه هــای مشــترک تخصصی در دو 
کشور هســتیم و این پروژه ها با اعتماد 
شــرکت های دو کشــور و فعالیت های 
بخش های خصوصی دنبال می شــود که 
قطعا کمــک فراوانی بــرای ادامه روابط 

مستحکم بین دو کشور  خواهد داشت.
وزیر تجــارت عراق با بیان اینکه بســیار 
علاقه مند افزایش روابط تجاری با ایران 
هســتیم، گفت: امیدواریم روابط تجاری 
و اقتصادی بین عــراق و ایران به آن حد 

که آرزوی هر دو کشــور اســت، برسد و 
باید به دنبــال برگزاری ایــن اجلاس و 
همکاری ها گام هــای علمی برای تحقق 

اهداف برداریم. 
اثیر داوود سلمان تاکید کرد: ایران دومین 
شریک بزرگ ما است و برنامه فعلی عراق 
گشودن زمینه های همکاری با کشورهای 
همســایه است و انشــالله روز به روز این 
تفاهمات بیشتر شود و دســتورالعملی 
درباره این تفاهمات قبل از ســفر رییس 

جمهوری ایران به عراق تهیه می کنیم.
وی با بیــان اینکه در این ســفر ملاقات 
جانبی با بازرگانان و بخش خصوصی ایران 
خواهیم داشــت، گفت: بــا صحبت های 
بخش خصوصی ایران  گوش خواهیم داد 
و با معاون اول رییس جمهــور ایران هم 
ملاقاتی داشــتم که در نهایت مکانیزمی 
داشته باشیم که در پرتو آن یک بازرگانی 
ایرانی وارد بازار عراق شود و ورود به بازار 
خوشــایند عراق برای فعــالان ایرانی با 

سهولت انجام شود. 
وزیر تجارت عــراق ادامــه داد: مناطق 
مسکونی در عراق در حال بازسازی است 
که ســرمایه گذار ایرانی می تواند در این 
بازسازی سهمیه داشته باشد و همچنین 
توانستیم برای ایجاد شهرک های صنعتی 
به توافقاتی برسیم که این گام بزرگی است 
تا به کمک بخش خصوصی ایران که سهم 
بسزایی دارد اقداماتی انجام شود اما انتظار 

ما بیش از این است.

تهران- ایرنا- قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی گفت: بازار تخم 
مرغ با الگوی مشارکت تشکل ها به ثبات رسیده به طوری که 
صادرات این محصول ظرف مدت یک سال افزایش بیش از دو 
برابری داشته است و این الگو برای سایر کالاهای اساسی قابل 
تسریع است. علیرضا پیمان پاک درباره تنظیم بازار کالاهای 
اساسی با مشارکت تشکل ها، اظهار داشت: یکی از مسائل مهم 
و راهبردی در بحث تنظیم بازار تقویت و رونق تولید است؛ زیرا 
وقتی عرضه از تقاضا فزونی بگیرد و به طور طبیعی تنظیم بازار 

اتفاق می افتد.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: در بحث تنظیم 
بازار باید منافع تولیدکننده تامین شود؛ زیرا با هرگونه تصمیم 
و قیمت گذاری دستوری و هرگونه نظارت و فشار روی بازار 
نمی توانیم به ثبات و تعادل و تنظیم بازار دست پیدا کنیم در 

این بخش حوزه تخم مرغ یک نمونه بارز است.
وی اضافه کرد: به طوری که طی 3 سال گذشته رونق تولید 
داشتیم و در کنار این افزایش تولید، بحث نهاده ها و کاهش 
هزینه تولید در دستور کار بود و توانستیم یک اطمینان خاطر 
برای تولیدکنندگان داشته باشیم؛ زیرا تخم مرغ یک موضوع 
حساس اســت. در 6ماهه اول ســال به دلیل گرم شدن هوا 
کاهش مصرف و در 6ماهه دوم سال با افزایش تقاضا افزایش 

مصرف داریم.
به گفته پیمان پاک، در ســال های گذشته به صورت سنتی 
وزارت جهاد کشــاورزی و شــرکت پشــتیبانی امور دام و 
مجموعه های مختلف خرید تضمینی انجام می دادند؛ یعنی 
تخم مرغی را خریداری می کردند که ۱ تا ۱.5 ماه بعد دیگر 
صنعتی می شد و کاهش قیمت پیدا می کرد و تنها یک هزینه 

تنظیم بازاری روی دست دولت می گذاشت.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی گفت: شیوه دیگر اینکه دولت 
با حمایت و همراهی بخش خصوصی برنامه ریزی کند تا این 
مازاد عرضه را به بازار کشورهای اطراف صادر کند، به طوری 

که اکنون در حوزه عراق، افغانســتان و کشــورهای حاشیه 
خلیج فارس صادرات داریم و در حــال ورود به بازار اتحادیه 

اوراسیا هستیم.
وی ادامه داد: آنجا قیمت ها پایین است و تولیدکننده می تواند 
در ازای صادرات درآمد ارزی به دست بیاورد با همراهی که با 
بانک مرکزی داریم برنامه ریزی برای تسهیل بازگشت ارز داریم 
تا با نرخ های رقابتی بتوانند ارز را به کشور بازگردانند که این 
امر به طور عمده برای زیان یا درآمد کم ناشی از فروش در بازار 

داخلی است تا از مسیر صادرات جبران شود.
پیمان پاک درباره صادرات و تامین نهاده ها، گفت: یک شیوه 
قدیمی سنتی غلط این است که ما با تحمیل هزینه به دولت 
بیایم هزینه هایی را به تنظیم بــازار بدهیم و جایی بتوانیم با 
کمک به رونق تولید و صادرات بتوانیم بازارهای بیرونی را به 

دست بیاوریم تا تولید ما استمرار داشته باشد.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی بیان کرد: فعالیت گسترده ای 
که در هماهنگی وزارت صمت، سفارتخانه ایران در روسیه، 
رایزن بازرگانی، وزارت جهاد و تشکل 3 ماه مستمر تلاش بود تا 
مجوزهای صادراتی به روسیه را دریافت کنیم؛ زیرا روسیه بازار 
بزرگ و بکر و مستمر و مطمئنی برای محصولات کشاورزی 
ایران اســت که نفوذ در این بازار با همکاری دولت و بخش 

خصوصی محقق شد.
وی صــادرات بــه روســیه را در نهایت منجر به اســتمرار 
تولید و تنظیم بــازار و تعادل بازار دانســت و گفت: فروش 
صادراتی تخم مرغ ارزی است و منافع آن به تولیدکنندگان 
داخلی باز می گردد کــه هزینه آن کمتر از یارانه ای اســت 
که دولت برای تنظیم بازار باید بپــردازد؛ زیرا در فصل گرم 
تولیدکنندگان کاهش درآمد پیدا می کنند و این باعث حذف 
مرغ های مولد می شود و در 6ماهه دوم سال بحران خواهیم 
 داشــت؛ بنابراین هزینه صادرات بیش از یارانه ای است که 

پرداخت می شود.

معاون هماهنگی و نظارت 
و زیربنایــی معــاون اول 
رییس جمهور گفت: سال 
گذشــته حدود 8۰۰ هزار 
میلیارد تومان تأمین مالی 
بنگاه ها از طریق بازار سرمایه انجام شده است؛ اما 

کافی نیست و باید افزایش یابد.
حمید پاداش، معاون هماهنگی و نظارت و زیربنایی 
معــاون اول رئیس جمهور، در نشســت شــورای 
راهبری بهبود محیط کسب وکار با موضوع بررسی 
راهکارهای تحقق شعار ســال، با بیان اینکه هنوز 
مفهوم مشــارکت مردم کاملًا روشن نیست، اظهار 
کرد: در دولت روش های متعارف مشارکت، همان 
روش های مشخص شده در قانون بودجه تعیین شده 
است. درباره حوزه ای که بخش خصوصی می تواند 

مشارکت کند نیز فعلًا جمع بندی ما خدمات فنی و 
مهندسی است. از اتاق ایران می خواهیم برای تعیین 

شاخص ها و حوزه های مشارکت مردم کمک کند.
وی افزود: بســته دولت برای اجرای شعار سال، بر 
مبنای دو محور اصلی تأمیــن مالی و بهبود فضای 
کسب وکار در دست تدوین اســت. پاداش با اشاره 
به اینکــه اقداماتی در رابطه با بهبــود تأمین مالی 
غیربانکی در دست اجراســت، گفت: سال گذشته 
حدود 8۰۰ هزار میلیارد تومان تأمین مالی بنگاه ها 
از طریق بازار سرمایه انجام شــده است؛ اما کافی 

نیست و باید افزایش یابد.
وی با بیان اینکه در خوش بینانه ترین حالت تأمین 
مالی از طریق بازار سرمایه کمتر از ۷ درصد است، 
افزود: با دستور معاون اول رئیس جمهور، کارگروه 
تأمین مالی برای جهش تولید تشکیل شده است. 
اولویت روش های تأمین مالــی در این کارگروه به 
ترتیب بازار ســرمایه، فاینانــس و از محل افزایش 

بخش جدید منابع در نظام بانکی اســت. پاداش با 
تأکید بر اینکه باید نابرابری در دسترسی بنگاه ها به 
منابع از بین برود، ادامه داد: در این راستا قرار است، 
بخش عمده تسهیلات به بخش خصوصی و بر اساس 
اولویت بندی وزارت صمت تخصیص داده شود. بسته 
تأمین مالی بخش خصوصی در سراسر کشور آماده 
شــده و این مبنایی برای حل نابرابری تأمین مالی 

میان بخش خصوصی و دولتی است.
وی اظهار کرد: بــا ایجاد کارگــروه تأمین مالی با 
دو محور اصلی رفع نابرابری در دسترســی بخش 
خصوصی بــه منابع و تنوع ابزارهــای تأمین مالی 
تلاش می کنیم مشــکل تأمین مالی را حل کنیم. 
معاون هماهنگی و نظــارت و زیر بنایی معاون اول 
رئیس جمهور، با طرح پیشــنهاد تشکیل کارگروه 
واکنش ســریع با اتاق ایران، گفــت: برای افزایش 
تعامل با اتاق ایران یک نماینده از سوی این معاونت 

به شورای راهبری معرفی خواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تامین مالی تولید از بورس به ۸۰۰ همت رسید 

رشد تامین مالی از بازار سرمایه

رشد ۲برابری صادرات تخم مرغ ایران دومین شریک بزرگ عراق استتعطیلی واحدهای پلیمری و شیمیایی با نوسانات دلار 

اقساط مالیاتی اصناف بیش تر می  شود

قانون ساماندهی به نفع مالک و مستاجر است

هدفگذاري برای نقدینگي هاي سرگردان 
مسعود دانشمند، اقتصاددان

بانک ها با مشــکلات شــدید نقدینگی دست 
و پنجه نرم می کنند. بخشی از این اتفاق به دلیل 
معوقات بانکی، یعنی بدهی وام گیرندگان- مردم 
و دولت- به نظام بانکی اســت. یکی از وظایف 
دولت این اســت با ابزار هایی که در دست دارد 
کنترل نقدینگی را به دست بگیرد، همچنین 
با انتشــار اوراق قرضه و دادن بهره مناسبی به 
این اوراق که می تواند سه ساله یا یکساله باشد، 
به هدایت منابع به سمت و سوی درست کمک 
کند. لازم به ذکر است که اقتصاد ایران به شدت 
نیازمند شفافیت است و بی تردید مالیات ستانی 
از درآمد های مشکوک و یا غیر مولد در اقتصاد 

می تواند نقطه عطفی برای اقتصاد باشد.
بانک ها باید ســود کنند. به همیــن دلیل در 
واحدهایی ســرمایه گذاری می کننــد که از 
بازگشت سرمایه و سود خود اطمینان داشته 
باشــند. فشــار به بانک ها برای حل مشکلات 
واحدهای تولیدی هم چاره ساز نیست. به همین 

دلیل دولت باید به فکر راه چاره دیگری باشد.
همچنین مــا ناچار به پذیرش ســرمایه گذار 
خارجی هســتیم. به این دلیل که برای گذار از 
شرایطی که در آن هستیم به سرمایه نیاز داریم و 
این سرمایه را اقتصاد خود کشور به تنهایی نمی 
تواند تأمین کند. برای این موارد ما باید برنامه و 
پروژه داشته باشیم، باید جذابیت شرایط سرمایه 
گذاری را نشان دهیم تا سرمایه گذار با رغبت به 

سمت ما بیاید.
در این بین هیچ وقت بازار ســرمایه نقش لازم 
را برای حمایت از تولید ایفا نکرده است. عمده 
حمایت از تولید به سمت بازار پول رفته است، 
بورس را در این چند روزه نگاه کنید، همین که 
قیمت دلار بالا می رود، ریزش دارد. دلیل آن نیز 
واضح است چون مردم سهام خود را در بورس 
فروخته و اقدام به خرید دلار می کنند، چرا که 
بازده دلار بهتر از سود بازار سرمایه است. همین 
که دلار تثبیت یا نزولی می شود شاخص بورس 
بالا می رود. بازار سرمایه ای که متاثر از بازار پول 
باشد، نمی تواند استقلال عمل داشته باشد، بازار 
سرمایه باید نقش خود را تعریف و جایگاه پیدا 
کند، بنابراین تمام بار حمایت از تولید به عهده 

نظام پولی است.
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فناوری و 
اطلاعات

اعطای وام به کسب و کارهای فعال در سکوهای داخلی
رییس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: با توجه بــه آیین نامه »حمایت از 
سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال« وام به کسب و کارهای حقیقی، حقوقی 

و صنفی فعال روی سکوهای داخلی اعطا می شود.
محمد خوانســاری رییس ســازمان فناوری اطلاعات ایران در شبکه اجتماعی 
ویراستی در خصوص اعطای وام به به کسب و کارهای فعالی در سکوهای داخلی 
گفت: با توجه به آئین نامه »حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال« 
اعطای وام به کسب و کارهای حقیقی، حقوقی و صنفی فعال روی سکوهای داخلی 

مشمول انجام می شود.
وی افزود: مبلغ این وام حداقل ۲۰۰ و حداکثر ۵۰۰ میلیون تومان با سود ۳۳/۱۵ 
و ۶ ماه تنفس خواهد بود. خوانساری در ادامه تصریح کرد: مشمولان فعال در این 
بخش از اقتصاد دیجیتال می توانند به ســایت ir.۱۶۴۹//:https مراجعه برای 
دریافت این وام اقدام کنند. وی در پایان گفت: امیدوارم این اقدام، زمینه ســاز 
دریافت خدمات مورد نیاز مردم بر بستر سکوهای داخلی و افزایش رضایتمندی 

ایشان را فراهم کند.

توسط سازمان فناوری اطلاعات اعلام شد؛
جزییات اعطای وام ۵۰۰ میلیونی به کســب وکارهای 

اقتصاد دیجیتال
مدیر کل پایش، ممیزی و نظارت از آغاز ثبت نام اعطای وام به کســب و کارهای 

فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال توسط سازمان فناوری اطلاعات ایران خبر داد.
مهدی مظفری با بیان این مهم که اعطای وام بر اســاس تبصــره ۱۸ آئین نامه 
»حمایت از ســکوها و کســب و کارهای اقتصاد دیجیتال« صــورت می گیرد، 
در خصوص جزئیات بیشــتر این خبــر گفت: این وام به دســته ای از کســب 
و کارهــای حقیقی، حقوقــی و صنفی تعلق می گیــرد که دارای حداقل ســه 
 ماه ســابقه فعالیت در زمینه فروش کالا و یــا ارائه خدمات بر روی ســکوهای 

مشمول هستند. 
به گفته وی، این سکوها شــامل: ایتا، روبیکا، ســروش پلاس، شیپور، کسبینو، 
آی گپ و بله می شود. وی با اشــاره به وجود دسته بندی در این تسهیلات افزود: 
سقف این تســهیلات مبلغ پنج میلیارد ریال برای کسب و کارهای حقوقی، سه 
میلیارد ریال برای کسب وکارهای صنفی و ۲ میلیارد ریال برای کسب و کارهای 
حقیقی است. نرخ ســود آن ۳۳/۱۵ درصد، دارای شــش ماه تا یک سال تنفس 
و بازپرداخت ســه ســاله اســت. مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت، در خصوص 
چگونگی فرآیند ثبت درخواست وام بیان داشــت: متقاضیان برای دریافت این 
.۱۶۴۹//:https تســهیلات می توانند با مراجعه به ســامانه ۱۶۴۹ به نشــانی

ir، »شــیوه نامه اعطای تسهیلات به کســب و کارهای حوزه اقتصاد دیجیتال« 
را مطالعه کنند. پس از ارســال فرم، بارگــذاری مدارک و انجــام ارزیابی اولیه 
توسط کارشناسان، درخواســت به ادارات کل ارتباطات استانی موردنظر ارسال 
 می شود و پس از مشــخص شــدن نتیجه نهایی، به بانک عامل جهت پرداخت،

 ارسال خواهد شد.
گفتنی است، کوتاه شدن زمان بررسی، اجرا و تصویب این وام نسبت به دوره های 
گذشته، اصلی ترین مزیت آن نسبت به دوره های گذشته است. به طوری که پیش 
از این، ۲ ماه الی ۷۵ روز زمان لازم بود تا وام تصویب شده به بانک عامل برسد. اما 

در شرایط کنونی، این زمان حداکثر به یک ماه کاهش یافته است.

حل مسائل کشور در حوزه زلزله های بزرگ ۵ کلانشهر 
رییس پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی، تمرکز اصلی نهمین کنفرانس زلزله 
را حل مسائل کشور در حوزه زلزله های بزرگ کلانشهرهایی چون تهران، تبریز، 
اصفهان، شیراز و مشهد عنوان کرد. دکتر محمد حسن بازیار در آیین افتتاح نهمین 
کنفرانس زلزله که در سالن همایش های برج میلاد در حال برگزاری است، گفت: 
نهمین دوره کنفرانس بین المللی زلزله شناسی از امروز، سه شنبه ۱۸ اردیبهشت 
آغاز به کار کرده است و تا روز پنجشنبه، ۲۰ اردیبهشت ماه جاری در برج میلاد 

ادامه دارد.
وی با اشاره به حضور ۶ سخنران خارجی کلیدی در این کنفرانس، اظهار کرد: در 
این رویداد ۴۱۵ مقاله داخلی و ۴۳ مقاله خارجی ارائه می شود که از این تعداد ۲۱۱ 

مقاله شفاهی و ۲۰۴ مقاله به صورت پوستر ارائه خواهد شد.
بازیار، زلزله شناسی، پیشگیری و ایمن سازی سازه ها و مدیریت بحران را از جمله 
محورهای مقالات این کنفرانس ذکر کرد و یادآور شد: سخنرانان بخش خارجی از 
کشورهایی چون آلمان، نروژ، یونان، امارات متحده عربی، امریکا، اسپانیا، استرالیا، 

برزیل، ترکیه، چک، سوئد، فرانسه، نیوزلند و هند خواهند بود.
رییس پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی، تمرکز اصلی این کنفرانس را حل مسائل 
کشور در حوزه زلزله های بزرگ کلانشهرهایی چون تهران، تبریز، اصفهان، شیراز 
و مشــهد عنوان کرد. وی تاکید کرد: در روزهای برگزاری کنفرانس، ۱۶ کارگاه 
تخصصی در حوزه هایی چون ساخت و ساز بر روی گسل، زلزله تهران و طراحی و 

ساخت بیمارستان های تاب آور برگزار می شود.
بازیار اضافه کرد: بر اســاس داده های به دســت آمده در این کارگاه ها، در تلاش 
هســتیم که در انتهای این کنفرانس قطعنامه ای در حــوزه ارتقای تاب آوری و 
مدیریت بحران و ساخت و ساز ایمن برای مسؤولان و سیاست گذاران تدوین شود. 
رییس پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی، این کنفرانس را رویداد تبادل تجربیات 
دانست که در طی آن راهکارهایی برای کاهش تلفات به عنوان یکی از اولویت های 

مدیریت بحران مورد بررسی قرار می گیرد.

هوش مصنوعی رقیب گوگل و اوپن ای آی در راه است
مایکروسافت مشغول آموزش یک مدل زبانی هوش مصنوعی بزرگ است که می 
تواند با چت بات های گوگل و اوپن ای آی رقابت کند. مدل جدید هوش مصنوعی 
که به طور داخلی از آن به عنوان MAI-۱ یاد می شود اخیرا تحت نظارت مصطفی 
سلیمان، یکی از بنیانگذاران دیپ مایند )زیر مجموعه گوگل( توسعه یافته است.

هدف دقیق از ابداع این مدل هوش مصنوعی هنوز مشــخص نشــده و به سطح 
عملکرد آن بستگی دارد. ممکن اســت مایکروسافت مدل جدید را به زودی و در 

کنفرانس توسعه دهندگان Build در ماه جاری میلادی معرفی کند.
از سوی دیگر این شرکت فناوری از اظهار درباره هوش مصنوعی جدید خودداری 
کرده است. طبق گزارش موجود MAI-۱ بســیار بزرگتر از نمونه های کوچک 
قبلی است که مایکروسافت آموزش داده و این بدان معنا است که گرانقیمت تر 

خواهد بود.
مایکروسافت ماه گذشــته یک مدل هوش مصنوعی کوچکتر به نامPhi-۳ را راه 
اندازی کرد تا با گزینه های ارزان قیمت تر، مشــتریان وسیع تری را جذب کند. 
این شرکت میلیارد ها دلار در اوپن ای آی سرمایه گذاری کرد و فناوری آن را در 
محصولات نرم افزراری خود به کار گرفت تا به این ترتیب به یکی از پیشروان هوش 

مصنوعی مولد تبدیل شود.
براســاس گزارش موجود، این شــرکت آمریکایی خوشــه بزرگی از سرورهای 
مجهز به واحدهای پردازش گرافیکی را همــراه مقدار زیادی داده پردازش کرده 
تا مدل را ارتقا دهد. MAI-۱ حدود ۵۰۰ میلیــارد پارامتر دارد. حال آنکه چت 
 جی پی تی ۴ شــرکت اوپن ای آی هزار میلیارد و Phi-۳ مینــی ۳.۸ میلیارد 

پارامتر دارند.

اخبار

سیزدهمین نمایشــگاه بین 
المللــی اینوتکس امســال با 
مشارکت ۴۰۰ شرکت فناور 
و نوآور و پیــش بینی حضور 
بیش از ۱۰۰هزار بازدیدکننده 
برگزار می شــود، رویدادی که طبــق برنامه ریزی های 
انجــام شــده، شــاهد رونمایــی از ده هــا محصولی 
 خواهیم بود که برای نخســتین بار در کشور رونمایی 

خواهند شد.
به گــزارش ایرنــا، نمایشــگاه بین المللی نــوآوری و 
فناوری)اینوتکس( به عنوان بزرگ ترین رویداد علمی 
و فناورانه کشــور در حالی به سیزدهمین ایستگاه خود 
رسیده که نســبت به دوره های پیشــین خود، شاهد 
برگزاری رویدادهای متنوع، برنامه های جنبی و متنوع 
بسیاری در راستای ایجاد فضای تعامل میان شرکت های 
دانش بنیــان، فناور، صنایع خــلاق و متقاضیان عرصه 

فناوری و نوآوری است.
در ســیزدهمین دوره رویداد اینوتکس، بیش از ۴۰۰ 
شــرکت فناور و مجموعه نوآور حضور دارند و در طول 
برگزاری این نمایشگاه آخرین دســتاوردها و خدمات 

نوآورانه خود را به مخاطبان ارائه می کنند.
نمایشگاه اینوتکس در سال گذشته شاهد حضور بیش 
از ۱۰۰ هزار بازدید کننده بوده است و با برنامه ریزی های 
صورت گرفته در بخش های مختلف نمایشگاه پیش بینی 
می شود امسال بیش از سال گذشــته از این نمایشگاه 

بازدید کنند.
توســعه همکاری و مشــارکت بین بازیگــران کلیدی 
زیســت بوم نوآوری و فناوری کشــور، جذب سرمایه 
برای استارتاپ ها و شــرکت ها و نیز معرفی فرصت های 
نوین سرمایه گذاری، شبکه سازی و تولید محتوای ناب 
آموزشی؛ از اهداف اصلی برگزاری نمایشگاه اینوتکس 
است. در اینوتکس سیزدهم، بیش از ۳۰۰ سخنران در 
چهار رویداد کنفرانسی نمایشگاه اینوتکس حضور دارند 
و به تشریح ســایر برنامه ها و رویدادهای این نمایشگاه 

می پردازند.
اینوتکــس همچنین امســال میزبان رویــداد جایزه 
بین المللی فارس Fares awards در حوزه تبلیغات 
است که میهمانان عالی رتبه ای را از کشورهای مختلف 

در خود جای داده است.
امسال بســتری مناســب برای حضور صنایع خلاق و 
خانه های خلاق و نوآوری در قالب برگزاری اولین دوره 
رویداد ملی صنایع خلاق کشــور به نام مانوین در کنار 
نمایشــگاه اینوتکس فراهم شده اســت. این رویداد با 
هدف توجه به صنایع فرهنگی و هویت ساز، همزمان با 

نمایشگاه اینوتکس برگزار می شود.
در قالــب نمایشــگاه اینوتکــس امســال همچنین 
به فناوری های تحول ســاز نیز توجهــی جدی صورت 
گرفته شــده اســت و در ســیزدهمین دوره  آن طبق 

برنامه ریزی های صورت گرفته، شــاهد رونمایی از ده ها 
محصولی خواهیم بود که برای نخســتین بار در کشور 
رونمایی خواهند شــد و در ادامه در دسترس صنایع و 

مردم قرار می گیرند.
رویداد اســتیج به عنــوان یکی از بخش هــای اصلی 
نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۴ شــاهد حضور بیش از ۹۰ 
سخنران مطرح از بخش خصوصی، عمومی غیردولتی و 
دولتی است. استیج اینوتکس ۲۰۲۴ با محوریت ورود 

صنایع بزرگ به حوزه استارتاپی برگزار می شود.
در رویداد ایستگاه آینده نیز با حضور ۱۰۰ تن از فعالان 
حوزه نوآوری به آینــده بازارهــا و صنعت هایی چون 
لندتک، لجســتیک، هوش مصنوعی، خرده فروشی و 
بلاکچین پرداخته و نقش متغیرهایی چون نســل زد و 
برند کارفرمایی در این آینده بررسی می شود. اینوتکس 
به دنبال نمایشی متفاوت و امیدوار کننده از قابلیت ها و 
توانمندی های تیم های جوان، نوآور و آینده ساز در کشور 

و جهان است.
پارک فناوری پردیس، صاحب امتیاز نمایشگاه اینوتکس 
است و دبیرخانه این نمایشگاه با همکاری شرکت های 
مختلف از بخش خصوصی برگزارکننده این رویداد است. 
همچنین معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری و مرکز همکاری های تحول و پیشرفت 
ریاســت جمهوری از حامیان و پشــتیبان های دائمی 

نمایشگاه هستند.
رونمایی از نخستین سکوی تامین مالی جمعی ارزی-

ریالی کشــور، تفاهم نامه با صندوق خطرپذیر فولاد و 
تفاهم نامه صادرات محصولات دانــش بنیان با هیات 
تجاری روسیه از مهم ترین برنامه های صندوق توسعه 
فناوری هــای نوین در ســیزدهمین دوره نمایشــگاه 

بین المللی نوآوری و فناوری )اینوتکس ۲۰۲۴( است.
این صندوق پژوهش و فناوری با تکیه بر تجربه و کارنامه 
موفق خود در ارائــه خدمات نوین مالــی و فناوری به 
اکوسیستم فناور و نوآور کشور، در اینوتکس امسال نیز 
برنامه های مختلفی را در تقویم اجرایی خود دنبال می 
کند. معاون اعتباری و تجاری ســازی صندوق توسعه 
فناوری های نویــن در خصوص برنامــه های پیش رو 
این صندوق در نمایشــگاه اینوتکس امسال گفت: این 
صندوق به عنوان صندوق پژوهش و فناوری پیشتاز در 
ارائه خدمات مالی به زیست بوم فناوری کشور، همواره 
به دنبال بهینه سازی فرآیندهای مالی و بهره مندی این 

اکوسیستم از ابزارهای به روز و نوین تامین مالی است.
محمد کلاهــی در گفت و گو با ایرنا بــا اعلام خبر اخذ 
موافقت اصولی تاسیس نخستین »سکوی تامین مالی 
جمعی ارزی- ریالی« در کشــور گفت: صندوق توسعه 
فناوری های نوین در راستای ارائه ابزارهای نوین تامین 
مالی در زیست بوم فناوری کشور در دی ماه ۱۴۰۲ موفق 
به اخذ موافقت اصولی تاسیس سکوی تامین مالی جمعی 

ارزی- ریالی از فرابورس ایران شد.
وی تصریح کرد: این سکو که با نام »نوین کراود« به ثبت 
رسیده است، نخستین سکوی تامین مالی ارزی کشور 
است که با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک 

مرکزی، فرابــورس ایران و صرافی بانــک ملی در حال 
رسیدن به مراحل اجرایی اســت. در این مدت پلتفرم و 
زیرساخت آن ایجاد شده و در مراحل پایانی اخذ مجوز 
فعالیت از فرابورس است. معاون اعتباری و تجاری سازی 
صندوق توســعه فناوری های نوین به شــعار امسال با 
عنوان »جهش تولید با مشــارکت مردم«، بستر نوین 
تامین مالی جمعی را به عنوان یکی از بهترین روش های 
تحقق شعار سال دانست و افزود: نرخ بازدهی مطلوب، 
تضمین اصل ســرمایه و بازدهی کوتاه مدت پروژه ها از 

مزایای این سکوی تامین مالی جمعی است.
کلاهی ادامــه داد: ضمن این که مجوز این ســکو برای 
نخســتین بار در کشور توســط یک صندوق پژوهش 
و فناوری با بیش از ۱۷ ســال تجربه فعالیت مالی اخذ 
شــده و بنا دارد که مســیر تامین مالی حوزه فناوری و 
تولید را با تکیه بر ســرمایه های خرد هموار ســاخته و 
چشــم انداز روشــنی را برای بهره مندی شرکت های 
 دانش بنیان و فنــاور از ایــن ابزار نویــن تامین مالی 

ترسیم کند.
وی، توسعه بازار و تجاری سازی محصولات شرکت های 
دانش بنیان و فناور را از دیگــر برنامه های این صندوق 
به ویژه در ســال های اخیر بیان کــرد و گفت: یکی از 
کشــورهای هدف برای صادرات فناوری و محصولات 
دانش بنیان روسیه است. بر این اساس با بررسی، ارزیابی 
و مذاکرات صــورت گرفته بین هیــات تجاری روس و 
صندوق توســعه فناوری های نوین در یک سال اخیر، 
اکنون زمینه امضای تفاهم نامــه همکاری با این هیات 

فراهم شده است.
معاون اعتباری و تجاری سازی صندوق توسعه فناوری 
های نوین این تفاهم نامه را زمینه ســاز همکاری های 
جدید فناورانه بین ایران و روسیه دانست و تاکید کرد: 
در اینوتکس ۲۰۲۴ تامین نیازهای فناورانه دو کشور در 
قالب این تفاهم نامه به امضای صندوق توسعه فناوری 

های نوین و هیات تجاری روسیه می رسد.
کلاهی در ادامــه، مدیریت و راهبــری منابع در حوزه 
فناوری و پروژه هــای فناورانه را از دیگــر برنامه های 
صندوق توســعه فناوری های نوین عنوان کرد و اظهار 

داشت: این مهم همواره با تکیه بر تجربه و کارنامه موفق 
همکاری صندوق با هلدینگ ها، شــرکت های سرمایه 
گذاری و شرکت های بیمه دنبال شده است و صندوق 
قابلیت خود را در مدیریت و راهبری صحیح این منابع 
در حوزه فناوری و ســرمایه گذاری با بازدهی مطلوب، 

اثبات کرده است.
وی به تفاهم نامه جدید این صندوق با یکی از بزرگ ترین 
صندوق های ســرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی اشاره 
کرد و افزود: در همین راستا در اینوتکس امسال صندوق 
توسعه فناوری های نوین تفاهم نامه همکاری دیگری 
را با صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد 
 CVC مبارکه به عنوان یکی از بزرگترین صندوق های

حوزه فناوری امضا می کند.
معاون اعتباری و تجاری سازی صندوق توسعه فناوری 
های نوین به آغاز پروژه »فناورکارت؛ نخستین نئوبانک 
شرکتی حوزه فناوری« در نمایشــگاه اینوتکس سال 
گذشته اشاره کرد و یادآور شــد: فناورکارت نئوبانکی 
به بزرگی زیست بوم فناوری کشور است و شکل گیری 

صحیح این خدمت کار بزرگی را می طلبد.
کلاهی افزود: به همین منظور و در راســتای توســعه 
خدمات فنــاورکارت به فعالان زیســت بــوم فناوری 
کشور، امســال تفاهم نامه ای با شــرکت بهین فردا؛ از 
مجموعه بانک آینده به منظور همکاری مشترک این دو 
مجموعه در توسعه این محصول و اضافه شدن خدمات 
جدید B۲C به خدمات موجود شرکتی این پلتفرم، در 

اینوتکس امضا می شود.
وی با تاکید بر گستردگی خدمات ایران کارت در کشور 
به عنوان دلیل نخست انعقاد این تفاهم نامه یادآور شد: 
تفاهم نامه صندوق توسعه فناوری های نوین با شرکت 
بهین فردا به دلیل وســعت و کیفیت خدمات محصول 
ایران کارت و باشگاه مشتریان بانک آینده است. اضافه 
شــدن این خدمات در کنار خدمــات متعدد حقوقی و 
حقیقی موجود در پلتفرم فناورکارت آن را به محصولی 
ویژه و ممتاز برای استفاده شرکت های حوزه فناوری و 
پرسنل شاغل در شرکت ها و پارک های سراسر کشور 

تبدیل می کند. 

رونمایی از دهها محصول فناورانه و پیش بینی بازدید ۱۰۰ هزار نفری

حضور صنایع خلاق در اینوتکس ۲۰۲۴
News kasbokar@gmail.com

رییس مرکز نوآوری و توسعه هوش مصنوعی پژوهشگاه 
ارتباطات از تخمین سطح زیر کشت ۷ محصول گندم، 
جو، کلزا، ســیب زمینی، چغندر قنــد، گوجه فرنگی و 

یونجه با فناوریهای فضایی و سنجش از دور خبر داد.
محمد هادی بکایی در خصوص همکاری وزارت ارتباطات 
با وزارت جهاد کشاورزی گفت: طبق تفاهم نامه وزارت 
جهاد کشاورزی با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
دو پژوهشگاه فضایی و پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در حال مشــارکت روی یک طرح سه ساله در 
حوزه کشاورزی هوشمند و با هدف تشخیص سطح زیر 
کشت محصولات راهبردی کشور هستند. در انتهای این 
طرح قرار است زیرساختی جهت تخمین سطح زیر کشت 

۱۳ محصول راهبردی کشور فراهم شود.
وی افزود: بر اســاس اولویت بندی ها و تقسیم وظایف 

صورت گرفته تخمین ســطح زیر کشــت ۷ محصول 
گندم، جو، کلزا، سیب زمینی، چغندر قند، گوجه فرنگی 
و یونجه بر عهده پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
است که نقشه و گزارش های آن به صورت دوره ای برای 

وزارت جهاد کشاورزی ارسال می شود.
بکایی با بیان اینکه پژوهشــگاه ارتباطات بیشــتر در 
زیرســاخت های فناوری اطلاعات و هوش مصنوعی 
تمرکز دارد، گفت: یک چالش مهمی که در پایش سطح 
زیر کشت داریم موضوع هزینه بر بودن انجام این کار در 
سال های مختلف است. یعنی اگر بخواهیم با روش های 
سنتی این کار را انجام دهیم عملًا هر سال هزینه و زمان 
زیادی برای نمونه برداری و همچنین پیش پردازش و 
پس پردازش داده ها و نتایج نیاز است که تکرار این روند 

را در سال های مختلف با چالش مواجه می کند.

رئیس مرکز نوآوری و توسعه هوش مصنوعی پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه به هدف گذاری در 
کاهش هزینه ها اشــاره کرد و گفت: هدف ما این است 
که از الگوریتم ها و مدل های به روز هوش مصنوعی در 
این راستا اســتفاده کنیم که بتوانیم با حداقل سازی 
وابســتگی به داده های آموزشی و فرایندهای هزینه بر 
مرتبط با آن در سال های آینده، با دقت مناسبی فرایند 
تخمین سطح زیر کشــت محصولات را در سال های 

متمادی تکرار کنیم.
وی با بیان اینکه یک اشتباه در تخمین سطح زیر کشت 
محصولات راهبردی می تواند امنیت غذایی کشور را با 
چالش روبه رو کند، گفت: در حال حاضر همکاری ما با 
وزارت جهاد در حوزه تخمین سطح زیر کشت است. ولی 
مجموعه وزارت ارتباطات با توانمندی ها و تجربه های 

خود در حوزه های تصویربرداری ماهواره ای، سنجش 
از دور و هــوش مصنوعی کامــلًا آمادگی همکاری در 
حوزه های دیگر کشــاورزی هوشــمند را نیز داشته و 

می تواند به صورت جدی این حوزه ها را متحول کند.
بکایی در پایان به نقش شرکت های دانش بنیان در این 
روند اشــاره کرد و افزود: یکی از نقش های مهمی که 
پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات به خوبی در 
دوره های مختلف ایفا کرده است، حمایت از شرکت های 

دانش بنیان فعال در حوزه های مرتبط است.
وی افزود: در همین راستا و در این طرح نیز پژوهشگاه 
همکاری بسیار خوب و نزدیکی را با شرکت ها داشته و 
با حمایت از این شرکت ها از یک سو چالش های موجود 
در این طرح را حــل کرده و از ســوی دیگر به تقویت 

زیست بوم این حوزه کمک کرده است.

دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت 
علمی، ریاست جمهوری از کسب رتبه چهارم جهانی تولید علم در 
حوزه تولید گیاهان دارویی و طب ســنتی از سوی محققان ایرانی 
خبر داد. به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمدرضا شمس اردکانی خاطرنشان کرد: ما از 
نظر علمی و عملی جایگاه خوب و رتبه ممتاز و بین المللی قابل قبولی 

در حوزه گیاهان دارویی کسب کرده ایم.
وی با بیان اینکه سابقه استفاده از گیاهان دارویی و طب سنتی در این 
حوزه چند هزار ساله است، افزود: پس از تشکیل دانشکده های طب 
سنتی در سال ۱۳۸۶ با توفیق بسیار خوب و شتاب مناسبی در حوزه 
تولید علم در دنیا خودمان را نشان دادیم و از دو سال پیش )۲۰۲۲( 
تاکنون توانســتیم رتبه چهارم دنیا را کسب کنیم که این موفقیت 

بسیار ویژه ای است.
شمس اردکانی تصریح کرد: ستاد اقتصاد دانش بنیان گیاهان دارویی 
و طب سنتی در حوزه معاونت علمی ریاست جمهوری تلاش و عزم 
جدی دارد که در پازل ایران قوی بتواند موضوع و سر فصل بسیار مهم 

در حوزه طب سنتی و گیاهان دارویی داشته باشد.
دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان دارویی در ادامه بیان 
کرد: در این راستا ما شرکت های دانش بنیان خوبی داریم که در حوزه 

تولید و فرآوری و استخراج فعالیت می کنند و ستاد نیز از آنها حمایت 
خواهد کرد. به گفته او، مردم در ایران از نظر فرهنگی و تمدنی و سابقه، 
دید خوبی نسبت به عطاری ها دارند و عطاری ها توانسته اند در بیشتر 
موارد اعتماد و رضایت مردم را جلب کنند. وی مطرح کرد: شرکت های 
دانش  بنیان به خوبی در حوزه های مختلف تلاش کرده اند و ما باید در 
حال حاضر با دست به دســت هم دادن و ظرفیت های افزوده کار را 
پیش ببریم. در سال های اخیر بازگشت به طبیعت در همه حوزه ها پر 
رنگ شده و امیدواریم با تلاش خودمان و به کارگیری همه ظرفیت 
ها در این زمینه موفق تر از پیش عمل کنیم. شمس اردکانی، طب 
سنتی ایرانی را سلامت محور دانست و افزود: بسیاری از آموزه های 
طب سنتی ایران مبتنی بر اصلاح سبک زندگی است و با توجه به ریشه 
دار بودن این آموزه ها در فرهنگ مردم، قابلیت پذیرش خوبی دارد و 

دسترسی به خدمات آن نیز برای مردم آسان است.
وی ادامه داد: ارتقای سلامت و کاهش بیماری ها مستلزم افزایش سطح 
سواد سلامت مردم و تغییر رفتار آنها است. امروزه به دلیل تغییر سبک 
زندگی، نوع غذاها، کم تحرکی و... علیرغم کنترل بیماری های واگیر و 
عفونی، بار بیماری های غیر واگیر افزایش یافته است. شمس اردکانی 
در پایان "رعایت اصول تغذیه بر مبنای طب سنتی" را مهمترین اصلی 

دانست که رعایت آن منجر به حفظ سلامتی می شود.

به گفتــه محققان قرار اســت آزمایش های 
بالینی نخستین داروی رشد دوباره دندان در 
سپتامبر سال جاری میلادی در بیمارستان 

دانشگاه کیوتو در ژاپن آغاز شود.
به گزارش مهر به نقل از مین چی، در صورت 
تایید ایمنی، این دارو در اختیار بیمارانی قرار 
خواهد گرفت که به طور مادرزاد دندان ندارند 
تا تاثیرگذاری آن نیز تایید شــود. محققان 
امیدوارند در ۲۰۳۰ میلادی فروش این دارو 

را آغاز کنند.
افراد معدودی دچار فقدان دندان مادرزادی 
هستند. عدم وجود ۶ دندان یا بیشتر شرایطی 
است که موروثی تلقی می شود. طبق بیانیه 
بیمارســتان کیتانو کــه در ایــن پژوهش 
همکاری می کند، نخستین مرحله آزمایش 
بالینی از ســپتامبر امسال تا آگوست ۲۰۲۵ 
میلادی ادامه می یابد. برای مشخص شدن 
تاثیرگذاری دارو، آن را بــه داخل رگ افراد 
سالم ) ۳۰ مرد ۳۰تا ۶۴ ســاله( تزریق می 

کنند. شرکت کنندگان باید حداقل یکی از 
دندان های عقبی شان را از دست داده باشند 
تا اگر دارو تاثیرگذار بود و دندان رشــد کرد، 
مشــکلی ایجاد نشــود. هیچ عارضه جانبی 
مهمی در آزمایش روی حیوانات مشــاهده 

نشده است.
در مرحله بعــدی این دارو در بیمارســتان 
کیتانو به بیماران با فقدان دندان مادرزادی 
داده می شود. محققان تصمیم دارند در این 
مرحله تعداد شرکت کنندگان را به ۲تا ۷ نفر 
محدود کنند که حداقل از زمان تولد ۴ دندان 

نداشته باشند.
داروی رشــد دوباره دندان پروتئینی به نام 
USAG-۱ را غیــر فعال می کنــد که مانع 
رشد دندان است. محققان معتقدند در آینده 
این دارو نه تنها برای افرادی با چالش فقدان 
دندان مادرزادی بلکــه بیمارانی که به دلیل 
جراحت یا پوســیدگی دندانشان را از دست 

داده اند، کارآمد خواهد بود.

هوش مصنوعی سطح زیر کشت ۷ محصول را تخمین می زند

اولین داروی رشد دندان آزمایش می شودایران در رتبه چهارم تولید علم دنیا در حوزه گیاهان دارویی
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راه و 
شهرسازي

حركت هاي بند  بازگونه جوشــكاران 
روي تيرآهن هاي اسكلت ساختمان 
هرچقد  ر هم خطرناك به نظر برسد   
و نفس را د  ر ســينه رهگذران كوچه 
و خيابان حبس كند   براي كساني كه 
روزي شان را از اين راه به د  ست مي آورند   كاري عاد  ي است. 
اين، حرفه اي است كه براي انجام آن بايد   خطرپذيري و د  قت و 
تجربه باهم آميخته شود   چرا كه نخستين اشتباه يك جوشكار 

اسكلت ساختمان شايد   آخرين اشتباه وي باشد  . 

د  ر ميان حرفه هاي مرتبط با ســاخت و ســاز، جوشــكاري 
اسكلت ســاختمان جزو كارهاي كم طرفد  ار است به نحوي 
كه اســكلتكاران وارد   به كار، كم تعد  اد   هســتند   و برعكس 
د  ست اند  ركاران اسكلت بتوني بين آنها رقابتي براي به د  ست 
آورد  ن كار وجود   ند  ارد  . علت روشــن است؛ اين كار نيازمند   
نيروي بد  ني، مهارت و مهم تر از همه جســارتي است كه هر 
كسي نمي تواند   به آن د  ســت يابد   و مخصوصا وقتي صحبت 
از كار د  ر ارتفاع بــالاي 30 متر به ميان مي آيد  ، بســياري از 
اســكلتكارهاي كم تجربه اصطلاحا كم مي آورند   و حاضر به 

قبول كار نمي شوند  . 

اسكلتكاري شغل محبوب مجرد  ها
 محمد   مهد  وي كه د  ر جوشكاري اسكلت سابقه 25 ساله د  ارد   
د  رباره ويژگي هاي اين حرفه به »كسب و كار« گفت: اسكلتكار 
خوب براي رســيد  ن به پختگي و مهارت بايد   حد  اقل 5 سال 
جوشكاري د  ر ارتفاع يك طبقه تا ســه طبقه را تجربه كند   تا 
بعد   از آن بتوان براي كار د  ر ارتفاع بالاتر هم به او اعتماد   كرد   
و كار را به د  ستش سپرد  . اسكلتكاران ماهر معمولا 25 تا 30 
ساله و مجرد   هستند   و بعد   از ازد  واج به سرعت از اين كار كنار 
مي كشند  . علت هم اين است كه فرد   متاهل نمي تواند   ريسك 
كار د  ر ارتفاع بــالا را قبول كند   و اگر خود  ش هم مشــكلي 
ند  اشته باشد   همسرش اجازه نمي د  هد   به اين كار اد  امه د  هد  .

 وي افزود  : خود   من با 48 سال ســن هنوز براي تست كرد  ن 
كار جوشكارانم به ارتفاع مي روم اما بعد   از چند   د  قيقه پايين 
مي آيم چون فكرم آنقد  ر د  رگير است كه د  ر همان چند   د  قيقه 
خطر سقوط را به خوبي حس مي كنم. طبيعتا جوشكاري كه 
براي من كار مي كند   هم از نيروي جواني برخورد  ار است هم 

د  رگيري هاي ذهني مرا ند  ارد  . بنابرايــن بهتر كار مي كند   و 
ريسك سقوطش هم خيلي كمتر است.

 
مقررات ايمني د  اريم اما رعايت نمي شود  

مقصود   محمود  ي آذر، اسكلتكار د  يگري است كه اين كار را د  ر 
شهرهاي مختلف ايران و همچنين د  ر كشور ژاپن انجام د  اد  ه 
است. وي كه د  ر حال حاضر يك كارگاه توليد   سازه هاي فلزي 
را مد  يريت مي كند   با بيان اينكه جوشكاري اسكلت د  ر ارتفاع 
كار بســيار خطرناك و د  قيقي اســت كه بايد   با رعايت كامل 
مقررات ايمني انجام شود   به »كسب و كار« گفت: با توجه به 
تجربه اي كه د  ر ژاپن به د  ست آورد  م مي گويم اسكلتكاران ما 

د  ر ايران به هيچ عنوان مقررات ايمني را رعايت نمي كنند  . 
د  ر ژاپن با اينكه اين كار را به د  ليل پرخطر بود  ن به كارگران 

خارجي مي سپرد  ند   د  رباره مقررات ايمني سخت گير بود  ند   
و حتي اگر تسمه ها و بند  هاي حفاظتي را وصل كرد  ه بود  يد   
اما كلاه ايمني موقع جوشكاري ســرتان نبود   مهند  س ناظر 
جلوی كار شــما را مي گرفت. د  ر ايران مقررات ايمني د  اريم 

اما رعايت نمي شود  . 
تســمه و بند   حفاظتي كه د  ر 99د  رصد   مواقع ند  اريم و كلاه 

ايمني هم يك وسيله زائد   محسوب مي شود  . 

د  ستمزد   اسكلتكاري زياد   نيست
جوشكاري اسكلت ساختمان با وجود   خطر زياد  ي كه د  ارد   و 
مهارتي كه مستلزم انجام آن است، د  ستمزد   مناسبي ند  ارد   و 
تصوري كه مرد  م د  رباره د  ستمزد  هاي كلان اسكلتكاران د  ارند   
اشتباه است. علي ناد  ري جوشــكار اسكلت كه 9 سال د  ر اين 

كار سابقه د  ارد   با بيان اين مطلب به »كسب وكار« بيان كرد  : 
د  ستمزد   اســكلتكار، روزمزد   محاسبه مي شود   و از روزي 60 
تا 80 هزارتومان به ازاي 8 ساعت كار است. البته جوشكاري 
د  ر برج ها كه ارتفاعشان 30 متر به بالا ست د  ستمزد   بيشتري 
د  ارد   اما تعد  اد   اين كارها زياد   نيست و بيشتر ساختمان ها 4 
يا 5 طبقه هســتند  . وي اد  امه د  اد  : البته پيمانكاري كه كل 
اسكلت ساختمان را كنترات مي كند   به ازاي هر كيلو آهن به 
كار رفته د  ر ســاختمان 500 تومان براي جوشكاري تيرآهن 
و 800 تومان براي جوشــكاري تير ورق د  ريافت مي كند   كه 
مبلغ قابل توجهي است اما به جوشكار اسكلت كه كار اصلي را 
انجام مي د  هد   د  ستمزد   متناسبي د  اد  ه نمي شود  . تشخيص 
مهارت اســكلتكاران با انجمــن صنفي می باشــد  كارگران 
اسكلت ســازي د  ائما د  ر معرض ســوانحي مثل برق زد  گي، 

د  يسك كمر و سقوط از ارتفاع قرار د  ارند  . مراد   حسين مراد  ي، 
رئيس انجمن صنفي جوشكاران و اسكلتكاران تهران با بيان 
اين مطلب اظهاركــرد  : اگر براي اســكلتكار حاد  ثه  اي پيش 
بيايد  ، كارفرما، مهند  س ناظر و پيمانكار آن را به بي احتياطي 
كارگر مربوط مي كنند   د  ر حالي كه اگر اسكلتكار بد  ون رعايت 
مقررات ايمني مشغول كار است طبق قانون مهند  س ناظر و 
پيمانكار بايد   از كار وي جلوگيري كنند  . وي افزود  : مشــكل 
د  يگر اسكلتكاران اين است كه بعضي از آنها تحت پوشش بيمه 
نيستند   چون روي كارت مهارت آنها كه توسط سازمان فني 
و حرفه اي صاد  ر شد  ه، د  رج شــد  ه است كه جوشكار عمومي 
هســتند  . به گفته اين مســئول صنفي بهتر است تشخيص 
مهارت اسكلتكاران را انجمن صنفي به عهد  ه بگيرد   تا مشكل 

بيمه اسكلتكاران حل شود  . 

 »كسب و كار« ازخطرات حرفه جوشكاري د  ر ارتفاع  گزارش می د  هد  

بند  بازي روی اسکلت 

با اينكــه ديــدن زنان پشــت 
فرمان اتوبــوس ديگر يك اتفاق 
غيرمنتظره نيست اما باز هم وقتي 
نرگس اسدپور از پله هاي اتوبوس 
تهران - خمين بالا مي آيد و روي 
صندلي راننده مي نشيند مسافران با كنجكاوي سرك مي كشند و 
در گوش هم نجوا مي كنند. تبديل ناباوري مسئولان تعاوني هاي 
مسافربري، رانندگان مرد و مسافران به باور و اعتماد، كار سختي 
بوده كه اين زن جوان با اعتماد به نفســي مثال زدني از پس آن 
برآمده است. در گفت وگويي كه با تنها زن راننده ترمينال جنوب 
داشتيم وي عنوان كرد: باور توانمند بودن را ابتدا در ذهن خود 

پرورش داده و بعد اين باور به ديگران گسترش يافته است. 

خانم اســدپور چند وقت است راننده اتوبوس بين 
شهري هستيد و چطور به اين حرفه وارد شديد؟

حدود 2 سال و نيم است كه به عنوان راننده اتوبوس بين شهري 
در تعاوني هاي مســافربري پايانه جنوب كار مي كنم. رانندگي 
ماشــين هاي ســنگين در خانواده ما زمينه ارثي دارد و خيلي 
از فاميل نزديك من از طرف مادري راننــده اتوبوس و كاميون 

هستند. 
البته پدر مــن فرهنگــي بود امــا مخالفتــي هم بــا راننده 
شدن من نداشت. راســتش من عشــق رانندگي به آن معني 
كه رايج اســت نبودم اما به رانندگي علاقه داشــتم و دوســت 
داشــتم رانندگي بــا انــواع خودروهــا را تجربه كنــم. اين 
 بــود كــه روي ايــن كار انــرژي و تمركــز گذاشــتم و آن را 

ياد گرفتم.
 

رانندگي اتوبوس بين شهري مسئوليت سنگيني 
است. تجربه و اعتماد به نفس انجام اين كار را چطور به 

دست آورديد؟
من قبل از اينكه راننده اتوبوس بين شــهري بشــوم 2 ســال 
راننده كاميونت هاي يخچال دار در يك شــركت توليد و پخش 
بســتني بودم. رانندگي با كاميونت به من كمــك كرد راندن 
وسايل نقليه نيمه ســنگين را تجربه كنم و در آن مسلط شوم. 
بعد از مدتي احســاس كردم تــوان رانندگي با وســايل نقليه 
 سنگين تر را هم دارم اين بود كه امتحان دادم و گواهينامه پايه 
يك گرفتم. در مرحله بعــد راننده اتوبوس هــاي BRTو بعد 
هم راننده اتوبوس يك شــركت خدمات توريســتي شدم و در 
مسير شــهرهاي مختلف رانندگي كردم. اين تجربيات كمكم 
 كــرد بتوانم مســئوليت رانندگي بــا اتوبوس بين شــهري را

 قبول كنم.
برخورد مردم و مسافران با شما چطور است، شما را   
به عنوان يك راننده قابل اعتماد مي پذيرند يا در چهره و 

رفتار آنها ناباوري و نگراني مي بينيد؟
مسافران اول كه سوار اتوبوس مي شوند با ديدن من پشت فرمان 
كمي جا مي خورند و بعضي ها با تعجب به هم نگاه مي كنند يا در 

گوش هم پچ پچ مي كنند. به نظرم اين برخورد طبيعي است چون 
من وارد قلمرو حرفه اي مردها شــده ام. فكر مي كنم چند دقيقه 
بيشتر طول نمي كشد كه كنجكاوي و اضطراب بعضي از مسافران 
جاي خود را به آرامش مي دهد. مردم تفاوت رانندگي بد و خوب را 
درك مي كنند و اين را در آرامش چهره هاي آنها هنگام رانندگي 
مي توانم بفهمم  چون رانندگی خوب زن و مرد ندارد. خارج از ايران 
اين حد ومرزها از بين رفته و حضــور زن ها در اين حرفه كاملا جا 
افتاده اما در كشور ما هنوز اين اتفاق نيفتاده است. البته وقتي مدتي 
در يك مسير كار كنيد مسافران آن مسير ديگر به ديدن شما عادت 
مي كنند و اينكه يك زن در اين مسير كار مي كند دهان به دهان به 
گوش مسافران آن مسير مي رسد و با ديدنتان واكنش غيرمعمول 
نشان نمي دهند. رفتار بعضي از همكاران مرد هم در ابتدا طوري بود 
كه نشان مي داد نسبت به توان و مهارت من ترديد دارند اما مدتي 

كه گذشت آنها هم مهارت مرا با چشم ديدند و باور كردند. تبديل 
ناباوري به باور و جلب اعتماد صاحبان مشاغل در عرصه هايي كه 
در انحصار مردها بوده براي ما زن هاي ايراني كار سختي نيست به 
شرط آنكه اول در ذهن مان اتفاقات مثبتي بيفتد و خودمان را باور 
كنيم. من اين موضوع را كه يك راننده كامل هستم ابتدا در ذهنم 
پرورش دادم و باور كــردم؛ در مرحله بعد با تمام وجود براي تحق 

اين باور تلاش كردم. 

تا امروز در چه مسيرهايي كار كرديد و كدام مسير 
سخت تر بوده است؟ 

تقريبا 2 سال در مسير تهران – شيراز كار كردم. طي كردن اين مسير 
11 ساعت طول مي كشد و جزو مسيرهاي طولاني كشور است. در 
حال حاضر هم 4 ماه است در مسير تهران– خمين كار مي كنم. اين 

مسير 4/5 ساعت طول مي كشد. از نظر سختي طبيعتا مسير شيراز 
سخت تر است اما رانندگي در مسير خمين هم ساده نيست و جزو 

مسيرهاي دشوار به حساب مي آيد. 

وضعيت جاده ها و اتوبوس ها را چطور مي بينيد؟
بعضــي از جاده هاي كشــور از نظر تعميــر و نگهــداري در وضعيت 
خوبي نيســت. بــراي مثــال در همين مســيري كه الان مشــغول 
 كارم از دليجــان تــا خميــن آســفالت جــاده خــراب اســت و 
دســت اندازهايي دارد كه هم رانندگي را مشكل مي كند، هم مسافران 
اذيت مي شوند و هم به اتوبوس خسارت مي خورد. اگر سازمان راهداري 
به وضع جاده ها بيشتر رســيدگي كند امنيت سفرها به مراتب بيشتر 
 مي شود. با اتوبوس ها مشكل خاصي ندارم و به نظرم كيفيت اتوبوس ها در 

حال حاضر مطلوب است. 

با اسكانيا هم رانندگي مي كنيد؟ 
من هم با ولوو و هم با اسكانيا رانندگي مي كنم و اتفاقا بيشتر با 

اسكانيا رانندگي مي كنم. 
حرف و حديث درباره ايمني اسكانيا از نظر من درست نيست و 
اين خودرو اگر به موقع سرويس شود و رسيدگي هاي معمول 
درباره تايرها و موتور و ســاير اجزا انجام شود مشكل خاصي 

نخواهد داشت. 

تصادف هم داشته ايد؟
به لطف خداوند از شــروع رانندگي تا امــروز حتي يك مورد 
تصادف هم نداشتم و اين افتخار فقط متعلق به من نيست بلكه 
اعتقاد دارم رانندگي ايمن من يك پشتوانه براي ورود زنان به 

حرفه رانندگي وسايل نقليه سنگين محسوب مي شود. 

گفت وگوي »كسب و كار« با راننده زن اتوبوس بين شهري پايانه جنوب

 رانندگی خوب ، زن و مرد ندارد 
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سبکزندگي

پيــري حكايتي اســت كــه دوري از 
آن اجتناب ناپذير اســت. انگار با پيري 
برمي گرديد به دوران كودكي، نيازمند و 
ناتوان، بايد مواظب بود كه زمين نخوريد، 
داروهايتان فراموش نشــود و غذاهايي 
بخوريد كه دندان هاي مصنوعي تاب و توان تحملش را داشته باشد. 
قديم ها وقتي مي خواستند در حق كسي دعاي خير كنند، مي گفتند 

پير شوي جوان، اما امروز اين آرزو هزينه هاي زيادي دارد.
وقتی كه  فرزندان به دليل مشغله زندگي مجبورند  والدين را به خانه 
سالمندان بسپارند يا براي نگهداري از آنها پرستار به منزل بياورند 
اما در ايران خانواده ها از موسسات نگهداري سالمندان بارها شكايت 
مي كنند، از سويي ديگر، پرستاراني كه براي نگهداري از سالمندان 
به منازل فرســتاده مي شوند از سختي شغل شــان حكايت هاي 
بي شــماري دارند. اين داستان شــغل بي مجوزي به نام »پرستار 

سالمند« است. 

 نگهداري از سالمند، يك ميليون و 800 هزار تومان!
ســه خواهر و دو برادر هســتند و همه ازدواج كرده اند، برادرها به 
خارج از كشــور رفته اند. حالا پدر و مادر تنهــا مانده اند. دختران 
نگران پدري كه ســال ها كار كرده و حالا ديگــر نمي تواند حتي 
خوابش را كنترل كند و شب تا صبح بيدار است. لگنش شكسته 
و نيازمند كسي براي مراقبت اســت. سال هاست تجربه گرفتن 
پرستار از موسسات نگهداري از ســالمند را دارند. درباره شرايط 
آخرين پرســتاري را كه براي نگهداري از پــدرش به منزل آورده 
است به »كســب و كار« مي گويد: »ماهيانه مبلغ يك ميليون و 
800 هزار تومان براي پرستاري شــبانه روزي از پدرم مي پردازيم 
 البته خــرج خــورد و خوراكش هم بــا ماســت و در طول هفته 

24 ســاعت مرخصي دارد.« او درباره شرايط پرستارهايي 
كه تا به حال بــراي نگهــداري از پدر ســالمند خود 

آورده انــد، مي گويــد: »بزرگ ترين مشــكل 
 اين اســت كه برعكــس تمام كشــورها، 

هيچ كدام از اين پرســتارها آموزش هاي 
پزشكي يا كمك هاي اوليه را نديده اند. 
بايد در نظر گرفت كه ســالمند به علت 
كهولت سن دچار بيماري هاي مختلفي 
است و حداقل يك پرستار بايد نحوه سرم و 
آمپول زدن را بلد باشد، ولي اينها خودشان 

به طور تجربي اين كارها را آمــوزش مي بينند. نكته بعدي ارتباط 
با سالمند از لحاظ رواني اســت. بايد بلد بود با سالمند به گونه اي 
رفتار كــرد كه قرص هايــش را بخورد، حرف گــوش كند، چون 
در پيري مثل بچه ها لجباز مي شــوند، اما پرســتارها مخصوصا 
 پرستار مرد، اصلا نحوه برخورد با سالمند را بلد نيستند.« زهرا. م، 
تعريف مي كند كه پرســتار قبلي پدرش مرد بود و تا صبح فقط 
ســيگار مي كشــيده و موقعي كه پــدرش نمي خوابيــده با داد 
 و فرياد تا مرحله درگير شــدن بــا وي پيش مي رفته اســت. «

نگهداري از ســالمند علاوه بر هزينه هاي كلان، مخاطرات زيادي 
به همراه دارد. مواردي از قبيل ســرقت هاي مكرر وســايل خانه، 
بي توجهي نســبت به خواسته هاي سالمند، اســتفاده از كلمات 
زشت و ناپســند در حين انجام كار، مرگ سالمند در اثر خوراندن 
داروي نابجا توسط پرســتار نيز به عنوان حوادثي است كه در اين 
شغل وجود دارد. زهرا درباره ســرقت از منزل در زمان نگهداري 
از پدرش مي گويد: »در طي اين مدت كه پرســتار براي نگهداري 
از پدرم به منزل آورده ايم از نبود ما در خانه سوءاســتفاده شــد و 
چون به پدرم داروي آرامبخش مي دادند و خواب بوده، بارها مبالغ 
ميليوني از ما سرقت كرده اند، اما هيچ وقت نتوانستيم ثابت كنيم 
كه كار پرستار بوده اســت. حتي وقتي به موسسه اي كه پرستار را 
فرستاده بود شكايت كرديم، گفتند: ما در قرارداد اعلام كرده ايم كه 
 نبايد طلا و مبالغ نقدي را در دسترس پرستار قرار دهيد! شما هم 

امضا كرده ايد.«

پرستار سالمندان، بيمه ندارند!
نيازمندي روزنامه ها را كه ورق بزنيد در بخش استخدام آن پر است 
از آگهي هايي كه نيازمند فردي براي نگهداري ازسالمند هستند. 
گروهي از اين شــركت ها صرفا شناسنامه، گروهي 
ضامن معتبر همراه شناسنامه و سفته و گروهي فقط 
كارت ملي مي خواستند، علاوه بر اين، گروهي از اين 
شركت ها رضايت نامه همســر را نيز در صورت 
متاهل بودن طلب مي كردند و گروهي ديگر 
معتقد بودند نيازي به آن نيست، اما هيچ يك 
 از اين شــركت ها تقاضاي ارائــه گواهي 
عدم سوء پيشينه نكردند، آنها حتي درباره 
تخصص بــراي نگهداري از ســالمندان 
نپرســيدند و مي گفتنــد بســتگي بــه 
 خانواده هايــي دارد كه به آنجــا مي رويد ،

 اگر توانايي لازم براي ارائه خدمات را داشتيد كفايت مي كند. يكي از 
اين موسسات هزينه نگهداري از سالمند را به طور شبانه روزي، يك 
ميليون و 400 هزار تومان بيان مي كند و تاكيد مي كند كه پرستارها 
را بيمه نمي كنيم. همچنين بايد هر 6 ماه مبلغ يك ميليون و 400 
هزار تومان به عنوان فرانشيز به موسسه بپردازيد. در ضمن اگر براي 
نگهداري از سالمند مرد، پرســتار زن بخواهيد اين مبلغ گران تر 
مي شود، چون خانم ها به ســختي براي نگهداري از مرد سالمند 
مي روند. پرستار سالمندان در هفته 24 ساعت مرخصي دارند و تمام 
روزهايي كه تعطيل رسمي است سركار نمي آيند ولی اگر بمانند بايد 
براي يك روز مبلغ 60هزار تومان به طور جداگانه به آنها پرداخت كرد. 
منشي اين موسسه نگهداري از سالمندی كه در شمال شهر واقع شده 

تاكيد مي كند، ما مسئول سرقت از منزل نيستيم و بايد نقدينگي و 
طلا را از دسترس پرستار  برداريد. 

 نگهداري از سالمند سخت است
»نگهداري از سالمند، خيلي سخت است. «اين را ليلا مي گويد. 27 
سال سن دارد و چند سالي است كه اين شغل را انتخاب كرده است. 
به »كسب و كار« مي گويد: »از نگاه بيرون اين شغل حقوق بالايي 
دارد، مخصوصا اگر به طور شبانه روزي كار كنيد ولي مشقاتي دارد 
كه قابل گفتن نيست. در حال حاضر من از يك پيرمرد نگهداري 
مي كنم. حقوقم ماهيانه يك ميليون و 400 هزار تومان است، ولي 
موسسه با خانواده سالمند طي كرده اســت، حقوقم را به حساب 

موسسه واريز كنند تا آنها به حســابم بريزند، الان دو هفته از اول 
ماه مي گذرد و هنوز حقوقي به مــن نداده اند. حالا بماند كه بيمه 
هم نيستم و شناسنامه ام را هم گرو گرفته اند.« ليلا از سختي هاي 
شغلش مي گويد: »در جاي قبلي كه از يك زن و مرد پير نگهداري 
مي كردم، مرد، نظر بد به من داشت و زن من را با كتك از خانه بيرون 
كرد، حق و حقوقم را هم ندادند در صورتي كه من مشكلي نداشتم 
ولي نه بهزيستي نه وزارت بهداشــت و نه وزارت كار از ما حمايت 
نمي كند. چون بيمه  نيستيم  و بســياري از اين موسسه ها مجوز 
هم ندارند. در مجموع شغل سختي اســت، من خودم هيچ وقت 
 براي مادرم پرســتار نمي گيــرم، چون هيچ كــس محبت فرزند 

را ندارد.«

»كسبوكار«ازشرايطپرستاریسالمندانگزارشميدهد

چراغیکمسوبرایشبهایپیری

شايد تصور شما از موزه مكاني باشد كه 
يكسري اشــياي قديمي و ارزشمند را 
نگهداري و براي نمايش در معرض ديد 
بازديدكنندگان قرار مي دهد. شايد در 
سال هاي ابتدايي شكل گيري، موزه ها، 
هدفي جز اين نداشتند اما امروزه موزه ها علاوه بر اينكه وظيفه به 
نمايش گذاشتن و همچنين نگهداري و مرمت آثار قديمي را دارند 
وظايف ديگري همچون انجام فعاليت هاي فرهنگي، تربيت نيروي 
كارآمد و استفاده از كارشــناس هاي متخصص، نشر آثار، نمايش، 
پويا سازي و ايجاد شبكه هاي ارتباطي و اجتماعي در دنياي مجازي 
و... را نيز برعهده دارند كه البته انجام تمام اين كارها نيازمند صرف 
هزينه و زمان كافي است؛ اما به گفته رضا دبيري نژاد، رئيس كتابخانه 
و موزه ملي ملك تعداد موزه هايي كه در كشور به صورت امروزي 
عمل مي كنند به تعداد انگشتان دست هم نمي رسد و حتي تعداد 
موزه هايي كه درآمدزايي دارند نيز از انگشتان دست كمتر است و 
بيشتر موزه هايي كه داريم شبه موزه هستند تا موزه واقعي. او می 
گويد:»تمام موزه ها نمي توانند درآمدزا باشند و از طرف ديگر تصور 
همگان بر اين است كه دولت بايد براي ساخت و نگهداري موزه هزينه 
كند و از اين رو نگاهشان به وجه كاركردي موزه متفاوت است.« موزه 
از زماني در ايران شكل گرفت كه ناصرالدين شاه طي سفرهايش به 
فرنگ با آن شد و احساس كرد نشانه هاي تمدن در آن وجود دارد به 
همين دليل پس از بازگشت از سفر موزه اي را در كاخ خود به وجود 
آورد به نام موزه همايوني يا ناصري. دبيري نژاد در توضيح ساخت 
نخستين موزه ها در كشور مي گويد: »ساخت نخستين موزه نشان 
مي دهد كه براي مردم ساخته نشده بود. حتي موزه معارف و ايران 
باستان حكومتي ساخته شــدند و در واقع شكل گيري نخستين 
موزه ها اين تصور را در مــردم ايجاد كرد كه هزينه موزه ها بر عهده 
حكومت اســت. در دوره پهلوي هم موزه ها با اين رويكرد ساخته 
شدند.« او ادامه مي دهد: »اما بعدها تصميم گرفته شد كه موزه ها 
براي مردم ساخته شوند. موزه هاي بعدي نيز به تبعيت از حفاري هاي 
باستان شناسي مثل موزه شوش، هفت تپه، آذربايجان و... كه همه 
آنها متاثر از انجمن آثار ملي هستند با چنين تفكري راه اندازی شدند. 
چون اين آثار مهم هستند و بايد حفظ شوند انتظارمي رفت دولت 
براي آنها هزينه كند. در سال هاي 1340-1330 تحولي در كل دنيا 
شكل گرفت و موزه هايي مانند مردم شناسي طبيعي و هنري و... 
تاسيس شدند. به همين منظور در دوره بعد موزه هايي ساخته شدند 
كه براي مردم بودند و نقش بازديدي و گردشگري داشتند مثل موزه 
فرش، آبگينه، رضا عباسي، هنرهاي معاصر و... اما همچنان ته مايه 
همان رويكرد حاكميتي دولتي وجود داشت و باز انتظار نمی رفت 

كه موزه ها خرج خودشان را دربياورند.«

 گل هاي هلندي در كاخ نياوران
رئيس اداره كتابخانه و موزه ملي ملك با بيان اينكه تحول بعدي در 
موزه ها زماني به وجود آمد كه كاخ ها تبديل به كاخ موزه شدند، گفت: 
»تبديل شدن كاخ ها به كاخ موزه نوعی تحول است كه سرمايه ها 
و ثروت هاي شخصي و ســلطنتي به ثروت هاي ملي تبديل شوند. 
نخستين فرماني كه سال 1357 شوراي انقلاب تصويب كرد اين 

بود كه كاخ هاي نياوران و سعدآباد در اختيار وزارت فرهنگ و علوم 
قرار گيرند تا تبديل به موزه شــوند و حتي آثارشان نيز رتبه بندي 
شدند. در همينجا بحران شكل مي گيرد. كاخي كه تا قبل از اين با 
بودجه سلطنتي نگهداري مي شد مانند كاخ نياوران، تا قبل از انقلاب 
 گل های لاله اش از هلند وارد مي شدند. علاوه بر آن براي نگهداري 
فضاي سبز نيز نزديك به 200 خدمتكار و باغبان در آنجا مشغول به 
كار بودند. ساختمان آنجا براي حدود 5 نفر و 20 مستخدم ساخته 
شده بود و حالا بعد از انقلاب يك مرتبه درب كاخ صاحبقرانيه با 150 
ســال قدمت را باز مي كنيم و توقع داريم در روز 2هزار نفر وارد آن 
شوند. اينجاست كه سقف حوضخانه صاحبقرانيه ترك برمي دارد.« 
او در ادامه توضيح مي دهد: »سازمان ميراث فرهنگي كه 150 موزه 
دارد قطعا نمي تواند بودجه اختصاصي آنچناني براي كاخ ســعد 
آباد و نياوران بگذارد. نياوراني كه 11 هكتار است و سعدآبادي كه 
110 هكتار زمين را به خود اختصاص داده و چيزي در حدود يك 
ناحيه شهري با 18 موزه در دل خود جا داده است نياز به يك بودجه 

منطقه اي دارد.«

موزه بايد يك شبكه اقتصادي به وجود آورد
رضا دبيري نژاد با اشاره به اينكه يك موزه چطور مي تواند درآمدزا 

باشد اضافه مي كند: »آيا همه موزه ها بايد درآمدزا باشد؟ موزه اي 
كه وجه دانشــگاهي پژوهشي، آموزشــي دارد هم به اندازه تخت 
جمشيد و سعدآباد درآمدزاست؟ برفرض بليت كاخ موزه سعدآباد 
5 هزار تومان باشد. در سال حداقل هزينه جاري اش حدود 2ميليارد 
تومان مي شــود كه براي تامين درآمدش نياز به فروش 400 هزار 
بليت دارد. آيا پيش بيني نيرو براي اين ميزان بازديد كننده شده؟ 
آيا كاخ كشش اين ميزان جمعيت در ســال را دارد؟« او مي گويد: 
» قرار نيست درآمد همه موزه ها به خودشان برسد بلكه قرار است 
بستر توسعه گردشگري نيز باشند. كاخي كه تبديل به كاخ موزه 
شده علاوه بر اينكه بازديد كننده دارد بايد خدماتي مثل برگزاري 
كنسرت، رســتوران، كافه، كتاب، مراكز آموزشي و... را نيز داشته 
باشــد. در اين زمان است كه ميزان اشــتغالزايي را نيز بالا مي برد 
و خود به خود يك شــبكه اقتصادي به وجود مــي آورد كه علاوه 
بردرآمدزايي موزه براي منطقه نيز سودآوراست.« رئيس كتابخانه 
و موزه ملي ملك گفت: »براي گسترش فعاليت هاي موزه و تبديل 
آن به يك نهاد پويا و ســيال نياز به برنامه ريزي و هزينه و تعيين 
بودجه است. چطور انتظار مي رود يك موزه با ساختار تشكيلاتي 
مربوط به 50-40 ســال پيش تغيير نكند اما تمام اتفاقات جديد 
در آن رخ بدهد. تعبير من از موزه مانند يك انســان است. توقع ما 

از يك انسان سالم تنها جسم آن اســت؟ يك انسان سالم آيا نياز 
به روح و فكر سالم نيست؟ بخشي از هزينه هاي موزه نيز كالبدي 
اســت يك بخش از آن هم هزينه هايي اســت كه به آنها صورت 
 فرهنگي مي دهد كه اين نيازمند هزينه هاي تشكيلاتي و برنامه هاي 

جانبي است.«

موزه يا شبه موزه؟
دبيري نژاد درباره وظايف امروزي موزه هــا گفت: »طبق تعريف 
شوراي بين المللي، موزه ها چند كاركرد مشخص دارند: گردآوري، 
نگهداري، ارتباط، معرفي، آموزش و پژوهش. بايد براي همه اينها 
هزينه فرض كرد. چند موزه در اين مملكت وجود دارد كه همچنان 
كار گردآوري انجام مي دهد؟ در ايران بيشتر از اينكه با موزه روبه رو 
باشيم با شبه موزه طرف هستيم. موجودات ناقص الخلقه اي كه روي 
آن نام انســان كامل مي گذاريم. براي هر كدام از كارهايي كه موزه 
را پويا مي كند پيش بيني بودجه، ســاختار و امكانات نشده است. 
از اين جهت موزه ها روي خط صفر هم نيســتند. حداقل امكانات 
و برنامه ها براي توسعه و درآمد كســب و كار هم در آنها نيست. ما 
بايد هزينه هاي اوليه را انجام دهيم تا موزه ها را به خط صفر برسانيم 
سپس نيروي انســاني كارآمد تزريق شــود و بعد پويايي براي آن 

ايجاد كنيم.«دبيري نژاد در  پايان با ارائــه راهكار مي گويد: »بايد 
از يكسري موزه ها توقع برگشت هزينه ها را داشته باشيم نه همه 
آنها. يكسري موزه ها نمي توانند درآمدزا باشند مثلا موزه هايي كه 
ملي اند و هزينه هايشــان بيش از درآمدشان است كه در تمام دنيا 
نيز همينطور است؛ اما موزه هايي كه مي توانند درآمدزا باشند بايد 
آنها را شناسايي و رتبه بندي كنند در اين صورت با ارائه فضا به آنها 
براي ارائه خدمات هر موزه مي تواند يك پلان اقتصادي داشته باشد. 
چند ســال پيش برنامه اي به نام طرح محتوا شكل گرفت كه قرار 
بود چشــم انداز موزه، امكان سنجي، ساختار تشكيلاتي، نيازهاي 
بعد و درآمدزايي آن را نيز مشخص كنند. متاسفانه اين طرح هاي 
محتوايي چون توســط متخصصان نوشته نشــد و از مشاورهاي 
اقتصادي مشورت گرفته نشد به نتيجه مطلوب نرسيد. اگر موزه ها 
قرار اســت مانند انباري باشــند چرا موزه جديد ساخته شود؟ در 
همان موزه هاي قديمي آثار تزريق شــود. هميــن موزه هايي كه 
داريم ســامان دهي شوند و بعد برســيم به موزه هاي جديد. براي 
برنامه ريزي ســاخت يك موزه بايد به 100 سال بعد از آن هم فكر 
شود. شايد تعداد موزه هايي كه شكل موزه هستند به انگشتان دست 
 هم نرسند و موزه هايي كه به لحاظ چرخه اقتصادي كار مي كنند 

بسياركم هستند. « 

گزارش»كسبوكار«ازوضعیتدرآمدزايیموزهها

گنجینههاییکهارزشآفرینیندارند
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استان ها

فرمانده انتظامی استان ایلام:
مصالحه 78 درصدی پرونده های 

مرکز مشاوره پلیس ایلام
ایلام- فرمانده انتظامی استان ایلام ، با اشاره به 
اینکه بیش از 14هزار و 747 پرونده قضائی به 
دوایر مشاوره و مددکاری کلانتری های سطح 
اســتان ارجاع شده اســت، گفت : بیش از 78 
درصد از پرونده های ارجاعی به مراکز مشاوره 
پلیس اســتان منجر به مصالحه شــده است. 
سردار"جمال ســلمانی" اظهار داشت: مراکز 
مشاوره پلیس در عرصه کاهش آسیب ها و جرائم 
اجتماعی و افزایش سطح امنیت روانی در جامعه 
گام های موثری برداشته و قطعا با پای کار آمدن 
سازمان های حمایتی و دخیل در حوزه آسیب 
های اجتماعی و بهره گیــری از ظرفیت علمی 
دانشگاه ها و مراکز پژوهشی می توان به صورت 
گسترده و علمی در حوزه شناسایی و مقابله با 

آسیب های اجتماعی ورود کرد.
وی اضافه کرد: با همت و پشــتکار مشاوران 
ومــددکاران اجتماعــی فرماندهی انتظامی 
استان تعداد11 هزار و 289 پرونده ضمن صلح 
و سازش از چرخه کار قضائی خارج شده است.
این مقام انتظامی با بیــان اینکه 78 درصد از 
پرونده های ارجاع شده به مراکز مشاوره منجر 
به صلح و سازش شده است،اظهار کرد: ایجاد 
مراکز مشاوره پلیس در راستای رویکرد جامعه 

محوری پلیس راه اندازی شده اند.
فرمانده انتظامی استان ایلام تصریح کرد: هر 
قدر بتوان با رویکرد فرهنگی و آموزشی مسائل 
و معضلات اجتماعی راحــل و فصل کرد به 
همان میزان بار انتظامی در جامعه نیز کاهش 

خواهد یافت.
گفتنی است: همشــهریان عزیز می توانند با 
شماره گیری شماره 096580 ضمن ارتباط 
با کارشناسان مرکز مشاوره از خدمات مشاوره 
روان شــناختی، خانوادگی، ازدواج، تربیتی، 
فردی، تحصیلی، شغلی، گزینش و استخدام، 

بهره مند شوند

به مناسبت روز جهانی ارتباطات در اصفهان 
رقم خورد؛

 جشنواره فروش اینترنت فوق پرسرعت 
بر بستر فیبر نوری مخابرات

به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان، 
محمد جواد برمکی در تشریح این جشنواره گفت: 
جشنواره فروش سرویس تانوما یا همان اینترنت 
فیبر نوری بر بســتر FTTH ویژه ی مشترکین 
جدید، در سطح استان اصفهان برگزار می شود 
که شــامل طرح ها و پلن های فروش متعددی 
می باشد و دارای بهترین شرایط فروش سرویس 
بر بســتر FTTH بوده، که متقاضیان می توانند 
متناسب با نیاز خود نسبت به انتخاب و ثبت نام 

اقدام نمایند.
 برمکی اضافه کرد: پیشنهاد ویژه ما به مناسبت 
فرارســیدن 27 اردیبهشــت مــاه، روز جهانی 
ارتباطات به مشترکین عزیزی که برند با سابقه 
ی مخابرات را انتخاب می کنند و به جمع میلیونی 
مشترکین باند پهن مخابرات اصفهان می  پیوندند، 
طرح اقتصادی و مقرون به صرفه ای است که از 
مزایای آن می توان بــه 540 گیگ ترافیک بین 
الملل به علاوه 2000 گیگ هدیه رایگان، همراه با 
با فیبرکشی داخلی و مودم رایگان و سرعت بسیار 

عالی اشاره کرد.
وی افزود: این جشــنواره یک فرصت استثنایی 
برای هم استانی های عزیز است که هم مشترکین 
خانگی و هم کسب و کارها می  توانند از آن بهره 

مند شوند.
رئیس اداره روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان 
با اشاره به مزایای ســرویس تانوما گفت: سرعت 
دانلود و آپلود فوق العاده، عدم حساسیت به نویز، 
عدم تاثیرپذیری از فاصله تا مرکز مخابراتی، پینگ 
تایم بســیار پایین از جمله مزایای این سرویس 
است که امکان استفاده از این سرویس برای اتصال 
همزمان چند کاربر بدون افت سرعت، بازی  های 
 )OnlineTrading( آنلاین، معاملات برخــط
،آموزش هــای آنلاین، اتصال بــه دوربین  های 
مداربســته و تجهیزات امنیتی و….. را فراهم 

کرده است.

خبر

چهارمیــن گردهمایــی 
سالانه تجلیل از مدرسین 
هلدینــگ پتروپالایــش 
اصفهان که با حضور 160 

نفر مدعو برگزارشد.
مدیر اداره آموزش و تعالی منابع انسانی هلدینگ 
پترو پالایش اصفهان، درباره برگزاری این همایش 
توضیح داد:در چهارمین گردهمایی سالانه تجلیل از 
مدرسان هلدینگ پتروپالایش اصفهان بیش از 120 
نفر بازدید کننده این برنامه به صورت برخط بودند.

دکتر فرشــته مشــهدی افزود: در این گردهمایی 
برنامه های متنوعی از قبیل اجرای تئاتر آموزشی، 
پخش کلیپ آموزشی و ارائه فناوری نوین VR در 

آموزش صنعت انجام شد.
وی درباره فعالیت های انجام شده در اداره آموزش 
و تعالی منابع انســانی در ســال قبل گفت:  تولید 
محتوای دوره های آموزشــی با استفاده از فناوری 
VR و تغییــر گفتمان آموزش بــه یادگیری، بهره 
بــرداری از مرکز منابع یادگیری، بهــره برداری از 
مرکز آموزشی شهید آرمان، اجرای طرح کوچینگ 
و منتورینگ برای مدیران و مســولان، آغاز به کار  
کودکســتان و مدارس دخترانه و پسرانه موسسه 
غیردولتی پالایش نفت اصفهان در مقطع ابتدایی 
در شهرک شهید محمد منتظری از جمله اقدامات 

انجام شده در این واحد است.

وی تاکید کرد:  تعداد دوره های آموزشــی برگزار 
شده در سال ســال قبل در مقایسه با سال 1401، 
رشد 91/95 درصدی داشته است همچنین میزان 
نفر- ساعت آموزشی در سال 1401 نسبت به سال 

1402 رشد 20/84 درصدی نشان می دهد.
دکتر مشهدی ادامه داد: ســرانه آموزشی در سال 
قبل نسبت به ســال 1401 رشد 4۳/60 درصدی 
داشته و درصد اثربخشی آموزشی در سال 1402 
به میزان 84/2 درصد رشد داشته و تعداد مدرس 

داخلی در سال 1402 نسبت به سال 1401 رشد 
چشمگیر 20/75 درصدی داشته است.

مدیر اداره آموزش و تعالی منابع انسانی هلدینگ 
پترو پالایش اصفهان، ادامه داد: این رشد و توسعه و 
کوشش ها و برنامه ریزی های اداره آموزش و تعالی 
منابع انسانی مرهون حمایت ها و پشتیبانی دکتر 
محسن قدیری مدیر عامل شرکت و معاون سرمایه 

انسانی و توسعه مدیریت است.
وی در ادامه درباره طرح ها و برنامه هایی که قرار است 

در سال جاری در اداره آموزش و تعالی منابع انسانی 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان به مرحله اجرا برسد 
افزود: تدوین دومین محتوای آموزشــی با استفاده 
از فنــاوری VR، تعیین مدل شایســتگی، مدیریت 
عملکرد، جانشــین پروری، بازی وار سازی به کمک 
 ،OJT هوش مصنوعی، ســاماندهی گــزارش های
حوادث و مانورهای آموزشی، ایجاد دستورالعمل های 
جامع در خصوص انجام ارزیابی های نتایج آموزشی با 
مدل های روز دنیا، ایجاد باشگاه مدرسان در راستای 
شناسایی و تقویت بانک دانش و دانشگران سازمانی و 
گسترش دانش سازمانی، ادامه طرح تربیت مدیران 
متعالی )ســنا( در دو فاز کوچینــگ و منتورینگ و 
OIL MINI-MBA  در راســتای جانشین پروری، 
ایجاد فرصت های یادگیری و توسعه فردی مبتنی 
بر یادگیری های نوین و ابزارهای چند رســانه ای، 
بهبود کیفیت زندگی کارکنان و خانواده در راستای 
تعادل کار و خانواده، تشــکیل کارگروه نیازسنجی 
آموزش خانواده، و ایجاد مدل اقتضایی در خصوص 
برنامه جامع آموزش خانواده تا افــق 1405، ایجاد 
فرصت های یادگیری مبتنی بر روش های روز دنیا 
و گذار از روش های سنتی در خانواده ها، طرح ریزی 
باشــگاه خانواده و کودک در جهت رشــد و توسعه 
خانواده ها، توســعه مدارس در مقطع متوســطه و 
ایجاد فرصت های یادگیری مهارت محور همچون 
رباتیک، برگزاری المپیاد آموزشی فرزندان کارکنان 
 در رشته های مختلف در سطح کشور، ازجمله اقدامات 

پیش رو است.

مدیر اداره آموزش و تعالی منابع انسانی هلدینگ پترو پالایش اصفهان خبر داد:

تجلیل  از ۱۳۰ نفر از مدرسان هلدینگ پتروپالایش در چهارمین همایش سالانه مدرسان

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان:
چهارمحال و بختیاری در جایگاه 
سوم کشور در تبدیل مجوزهای 

کاغذی به الکترونیکی
تهمتــن عبداللهی اظهار داشــت تــا تاریخ 16 
اردیبهشت ماه سال جاری 27 درصد مجوزهای 
کاغذی به الکترونیکی تبدیل شده است.  بر اساس 
حکم تبصره 7 ماده 1 قانون تسهیل صدور مجوزها، 
صاحبان همه مجوزهای قدیمــی و کاغذی باید 
مجوزالکترونیکی )شناسه  یکتا( دریافت نمایند 
و کسب وکارهایی که شناسه یکتا نداشته باشند، 
به لحاظ قانونی فاقد مجوز محســوب می شوند.  
متقاضیان می توانند تا بیست و پنجم اردیبهشت 
سال جاری  از طریق گوشی همراه خود و ورود فقط 
۳ کد )شماره سریال کارت ملی، شناسه/کد صنفی 
و کد پستی محل کسب( در درگاه ملی مجوزها 
)mojavez.ir(، به سرعت، رایگان و غیرحضوری 

مجوز الکترونیکی )شناسه یکتا( دریافت کنند.

مدیرعامل شرکت آبفای ایلام:
رفع 32 مورد حادثه انســداد 
و پس زدگی فاضــلاب بر اثر 
بارندگی های اخیر در شهر ایلام

 ایلام- مدیرعامل شــرکت آبفای ایلام گفت: در 
پی بارندگیهای اخیــر و آبگرفتگی معابر با همت 
و تلاش شبانه روزی اکیپ رفع اتفاقات فاضلاب 
آبفا شهرستان ایلام ۳2 مورد حادثه انسداد و پس 

زدگی فاضلاب در سطح شهر ایلام رفع گردید.
محمد محمدی با بیــان اینکه گرفتگی و پس زدگی 
فاضلاب یکی از مشکلات اصلی در زمان بارندگی می 
باشــد، در خصوص علت اصلی بروز اینگونه حوادث 
در شبکه فاضلاب گفت: شبکه جمع آوری فاضلاب 
شهری صرفا برای جمع آوری فاضلاب خانگی طراحی 
و اجرا شده اســت. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
اســتان ایلام در ادامه گفت: عدم گنجایش مناسب 
جداول برای هدایت آب های سطحی و اتصال غیرمجاز 
جداول به شــبکه های جمــع آوری فاضلاب باعث 
آبگرفتگی معابر و ورود روانابهای سطحی حاوی مواد 
جامد به داخل شبکه جمع آوری فاضلاب می شود، و 
با ورود به شبکه فاضلاب موجب پس زدگی فاضلاب 
در برخی منازل و خیابان ها می شــود که می طلبد 
شهرداری ایلام با بررسی و طراحی سازه های انتقال 
آب این مناطق که در بارندگی های شدید مشکلات 
عدیده ای برای همشــهریان عزیز بوجــود می آورد 
جلوگیری نماید. مدیرعامل شرکت آبفای ایلام افزود: 
در بارندگی اخیر حدود ۳2مورد رفع انسداد در شبکه 
شهرهای استان انجام گرفته و اکیپ های اجرایی نیز 
در این زمینه آماده بکار هستند تا در صورت بروز حادثه 

نسبت به انجام عملیات اجرایی اقدام کنند.

سرپرست منطقه یک شهرداری ارا ک خبر داد: 
اجرای پروژه ترمیم آسفالت و بهسازی 

کمربندی های شمالی و جنوبی
ســید محسن موســوی:  سرپرســت منطقه یک 
شــهرداری، از آغاز فرآیند ترمیم آســفالت در دو 
کمربندی شمالی و جنوبی اراک خبر داد.  به گزارش 
اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اراک، 
ابوالفضل شالی بگ با اشــاره به لزوم ترمیم آسفالت 
کمربندی ها گفت: با توجه به اینکه تردد وسایل نقلیه 
در دو کمربندی شــمالی و جنوبی اراک بسیار زیاد 
است و بخش اعظمی از این دو کمربندی در محدوده 
خدماتی منطقه یک قرار دارد، سبب شده تا در سال 
جدید ترمیم آسفالت و لکه گیری این دو محور و معبر 
مهم شهری جز اولویت های کاری منطقه قرار گیرد. 
وی ادامه داد: درحال حاضر نیروهای اجرایی منطقه 
یک شهرداری با همکاری سازمان عمران و بازآفرینی 
شهری ،پروژه ترمیم آسفالت دو کمربندی شمالی و 
جنوبی به طول تقریبی 17 کیلومتر را آغاز نمودند و 
از آنجایی که این بهسازی در دو لاین رفت و برگشت 
انجام می شود باید گفت که بیش از ۳0 کیلومتر از این 
دو مسیر پر تردد مورد مناسب سازی روکش آسفالت 
قرار می گیرد.  سرپرست منطقه یک  شهرداری اراک 
خاطر نشان کرد: حجم بالای تردد وسایل نقلیه سبب 
شده تا ترمیم روکش اسفالت کمربندی ها آنچنان که 
باید با سرعت پیش نرود لذا از شهروندان و رانندگان 
گرامی تقاضا می شود که در هنگام اجرای این پروژه 
عمرانی نهایتا همــکاری لازم را بــا عوامل اجرایی 
شهرداری داشته باشند تا حلاوت اجرای این پروژه 

نصیب تمامی شهروندان فهیم اراکی گردد .

اخبار

ایلام- مدیرعامل شــرکت گاز ایــلام از کاهش 
۳۳ درصــدی حــوادث گازی در طــول ســال 
گذشته نســبت به مدت مشابه ســال قبل خبر 
داد و گفت: در ســال 1402 تعــداد 10 حادثه 
مشترکین در سطح اســتان رخ داده که 5 مورد 
 مربوط به حادثه شهری و 5 مورد حادثه روستایی 

بوده است.
محمود کشاورز با اشــاره به اینکه در طول سال 
گذشته تعداد 2 نفر در اثر حوادث گازی جان خود 
را از دســت داده اند، افزود: از این حادثه ها یکی 
حادثه آتش سوزی و دیگری حادثه گاز گرفتگی 
بوده که متاسفانه در این حوادث 2 نفر جان خود 

را از دست داده اند.

وی با بیان اینکــه تنها حادثــه گازگرفتگی که 
منجر به فوت گردیده به علت اســتفاده از وسایل 
پخت و پز شامل پلوپز سیار و غیره بعنوان وسیله 
گرمایشی بوده است، افزود: از عوامل حوادث آتش 
سوزی های رخداده استفاده از وسیله گازسوز غیر 
استاندارد نشت از شــیلنگ گاز بعلت فرسودگی، 
پارگی، پوسیدگی شیلنگ، نشت از شیلنگ،عدم 
یا نقص در بست، نشت گاز بعلت فقدان ترموکوپل 
در وسایل گازسوز، قرار گرفتن ماده قابل اشتعال 
)پرده( در مجاورت شــعله آتش وسایل گازسوز 

بوده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان به برخی از علل ریشه 
ای در حوادث مصرف کنندگان گاز طبیعی اشاره و 

تصریح کرد:شرکت های گاز استانی در کنترل این 
شاخص ها هیچ گونه نقشی ندارند و منحصرا تزریق 
ماده بودار کننده و پایــش دوره ای آن را برعهده 
دارد که این شرکت ها فراتر از الزامات قانونی نسبت 

به پایش این شاخص اقدام نموده است.
کشــاورز تاکید کرد: شــرایط اقتصادی جامعه، 
میزان تعهد و مسئولیت پذیری سازندگان ابنیه 
در کیفیت ساخت و ساز، کیفیت نظارت مهندسان 
سازمان نظام مهندسی در ساخت و ساز، کیفیت 
مصالح مورد اســتفاده در ابنیه شامل دودکش و 
غیره، انتخاب سیستم گرمایشی مناسب،کیفیت 
ساخت تجهیزات گازسوز، منازل استیجاری، عدم 
الزام بازرسی ســازمان نظام مهندسی از سیستم 

لوله کشی گاز در حین خرید و فروش و یا رهن و 
اجاره اماکن، میزان آگاهی مصرف کنندگان گاز 
طبیعی، فرهنگ عمومی شــهروندان در توجه به 
توصیه های ایمنی از دلائل حوادث گازی در این 

استان بوده است.

سید محسن موسوی: مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان مرکزی گفت: میزان جابجایی 
بار از مبدأ استان در ســال 1402 نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 18 درصد افزایش داشته است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان مرکزی، مهرداد جهانی با 
اشاره به روند افزایشی جابجایی بار از مبدأ استان 
مرکزی در سال گذشته اظهار کرد: طی این مدت 
بیش از 24 میلیون تن بار از مبدأ استان به دیگر 

نقاط کشور جابجا شده است.
وی با اشاره به رشــد 18 درصدی جابجایی بار در 

سال 1402 نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزود: در سال گذشته 24 میلیون و 154 هزار تن 
از مبدأ استان جابجا شد؛ این رقم برای سال 1401 

نیز برابر با 20 میلیون و 497 هزار تن بوده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
مرکزی ادامه داد: برای حمل این میزان بار در سال 
گذشــته، یک میلیون و 447 هزار و 417 بارنامه 
صادر شد که بر این اساس صدور بارنامه نیز در طی 

سال گذشته 14 درصد رشد داشته است.
به گفته جهانی 17 درصد بارهای حمل شده درون 
استانی و 8۳ درصد برون اســتانی بوده است که 

استان های تهران با 17، اصفهان با 11 و خوزستان 
با 6 درصد مقاصد اصلی بار از مبدأ استان مرکزی 

هستند.
وی با بیان اینکه در ســال 1402 حمــل بار به 
استان های تهران با 11 درصد، مرکزی و اصفهان 
با 24 درصد افزایش رو به رو بوده است، اضافه کرد: 
شهرســتان های اراک، ســاوه، دلیجان و زرندیه 

شهرستان های اصلی مبدأ بار در استان بودند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
مرکزی خاطرنشــان کــرد: کالاهــای معدنی 
ســاختمانی با حدود 8 میلیون و 6۳5 هزار تن و 

کالاهای شیمیایی با حدود 6 میلیون و 904 هزار 
تن به ترتیب ۳6 و 29 درصد از مجموع بار حمل 

شده در استان را در سال 1402 تشکیل دادند.

فاطمــه کریمــی: شــرکت بهره بــرداری نفت 
و گاز غرب و دانشــگاه آزاد اســلامی کرمانشاه 
 تفاهمنامــه همــکاری علمــی و پژوهشــی 

امضا کردند.
در دیــدار مهندس محمود نصیــری مدیر عامل 
شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب و دکتر افشین 
غنی زاده رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی کرمانشاه 
تفاهمنامه همکاری های علمی و پژوهشی با هدف 

بهره گیری از دانش و تکنولوژی نوین و هوشمند 
امضا شد.

این تفاهمنامه که نتیجــه پیگیری و تلاش های 
مستمر طرفین است گامی مهم در راه توسعه پایدار 
صنایع نفتی و بیانگر اهتمام و جدیت صنعت نفت و 
دانشگاه در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی 

در غرب کشور است.
از جمله اهــداف کلیدی این تفاهم نامه توســعه 

صنایع و میادین نفت و گاز با اســتفاده از دانش 
و و تکنولوژی نوین و هــوش مصنوعی در جهت 
بهره برداری بهینه از منابع نفتی و گازی و حفاظت 

از محیط زیست است.
توسعه پایدار صنایع نفت و گاز بر پایه هم افزایی 
تخصص ها نوآوری و تعامل متقابل استوار بوده و 
زمینه و موجبات شکوفایی اقتصادی و اجتماعی 

منطقه غرب را فراهم می نماید.

مهران عاشوری. قاسم لالائیان رئیس اداره منابع 
طبیعی و آبخیزداری شهرســتان مهدیشهر در 
گفتگو با خبرنگاران مجله ماهنامه تخصصی برزگر 
کشور  آقایان حسنلو و اســماعیلی از پروژه بند 
خاکی آبخیزداری فــولاد محله وبازدید از تعادل 
دام و مرتع و پایگاه اطفا حریق این شهرســتان 

خبر داد.
رئیــس اداره منابــع طبیعــی و آبخیــزداری 
شهرستان مهدیشــهر حفظ پوشــش گیاهی، 
افزایــش آب ســفره های زیــر زمینــی، رونق 
کشــاورزی در مکانهایی که عملیات آبخیزداری 
انجام شــده، ایجاد اشــتغال در جوامع محلی، 
افزایش رســوب و جلوگیری از فرســایش خاک 
 را مهم تریــن فوایــد عملیــات آبخیــزداری و

 آبخوانداری برشمرد  .
 قاســم لالاییان در ادامه به اقدامات این اداره از 

جمله احداث بندهای سنگ وملاتی ؛بند خاکی 
در حوزه های شهرســتان و کشــت گونه های 
درختی جنگلی سازگار در جنگل های رودبارک 
؛ بند پشت ؛ وارتا و کشــت گونه درختی ممنوع 
القطع ارس در جنگل های ســوخته سیاه رودبار 
کولیم واجرای کمربند حفاظتی از نوع بنچ مارک 
و اجرای عملیــات کپه کاری و بذر پاشــی انواع 
بذور مرتعی در مراتع ســطح شهرستان و توزیع 
بذر یونجــه در میان مرتعداران و بهــره برداران 
 شهرســتان جهت اجرای دیمزارهای کم بازده 

اشاره کرد.
وی همچنیــن اظهار داشــت: پایــگاه اطفای 
حریق این شهرســتان مجهز به ماشینها و ادوات 
اطفای حریق می باشــد کــه در موقــع ایجاد 
 آتش ســوزی در جنگلها ومراتع مورد اســتفاده 

قرار می گیرد

 لالاییــان  در ادامــه بیان داشــت: کــه منابع 
طبیعــی و آبخیزداری  شهرســتان مهدیشــهر 
 در طــی چنــد ســال گذشــته شــوراها و 
دهیاری هــای تمامی روســتاهای حــوزه این 
شهرســتان را مجهز به ادوات مهار آتش سوزی 
نموده است تا در هنگام وقوع حریق، مردم و اهالی 
روستاها خودشــان را قبل از هر ارگانی به محل 
 وقوع آتش سوزی رســانده و از گسترش حریق 

جلوگیری نمایند.
همچنین لالائیان در ادامه به طرح مردمی کاشت 
یک میلیارد درخت  در ایران اشــاره کرد و گفت: 
این طرح یکی از طرح های  مهمی اســت که به 
منظور احیــای جنگل ها، تلطیف هــوا، کاهش 
اثر گازهای گلخانه ای، تولید اکســیژن، حفاظت 
از منابع آب و خــاک، نفوذپذیــری آب، جذب 
دی اکســید کربن و گــرد و غبار در حــال اجرا 

می باشــد. و مهمترین هدف از اجرای این طرح 
کاشــتن 250 میلیون نهال در سال می باشد، تا 
 چهار ســال آینده یک میلیارد درخت در ایران 

کاشته شود.
ایــن  از  مهدیشــهر  شهرســتان  ســهم  و 
طــرح بــا مشــارکت دســتگاه هــای اجرایی 
از جملــه هــلال احمــر ؛بســیج ســازندگی 
 ؛معــادن و صنایع جهت کاشــت نهــال انجام

 می شود .
لالاییــان عنوان کرد: مشــارکت فعــال مردم و 
همیاران طبیعــت ، می تواند گام هــای موثری 
در جهت توســعه پایــدار و حفاظــت از عرصه 
های منابع طبیعــی برداشــت و منابع طبیعی 
متعلــق به مردم اســت و در همــه فعالیت های 
 حــوزه منابــع طبیعــی مــردم همــراه و 

مشارکت کنند.

مدیرعامل شرکت گاز ایلام:  کاهش ۳۳ درصدی حوادث گازی در ایلام

افزایش ۱۸ درصدی جابجایی بار از مبدأ استان مرکزی

ابتکار تحقیقاتی، توسعه مشترک و استراتژیک و ترویج نوآوری در مهندسی غیرمتعارف

قاسم لالائیان رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان مهدیشهر در گفتگو با خبرنگاران مجله ماهنامه تخصصی برزگر کشور 

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه اعضاي 
كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در اين ستون هر روز 
با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه مي توانيد متن هاي خود را 

براي اين كانال بفرستيد.

روز اول مدرسه
  معصومه فردوست

آبجي فرخنده با گوشه پا كوبيد به پهلوم كه هي بچه مگه تو فردا مدرسه نداري چرا 
نمي خوابي؟ منم كه چشمام خيره بود تو تلويزيون و داشتم سريال اوشين مي ديدم، 
 گفتم مقنعه برام نخريديد كه؟ آبجي فرخنده رفت ســر بقچه لباس هاي قديمي و
 يك مقنعه مشــكي درآورد؛ با آموزش هاي زياد و كمك آبجي بالاخره سرم كردم. 
آبجي فرخنده گفت: از خطه تا برات كوك مي زنم تا فردا راحت سر كني، اينا مقنعه 
پفكيه تو بايد چونه دار بگيري، حالا با اين برو تا بخري، منم دوتا پشتي گذاشتم زير 
طاقچه ازش بالا رفتم و تو آينه خودم رو برانداز كردم. شبيه چارقد ننه حليمه شده بود 
تا زانوهام اومده بود ،دست هامم كه گم شده بود. آبجي فرنگيس با همون بيگودي هاي 
هميشگيش اومد توي اتاق. تا منو ديد، زد زير خنده وگفت با اين موهاي چتري ناظم 
مدرسه مي كشتت. بعد صداش رو عوض كرد و گفت تو رو مي ندازن توي سياهچال ها 
ها ها!! داداش فرخ كه داشت يه گوشه جاكتابي رو براي وسايل من خالي مي كرد، گفت 
مدرسه ها سياهچال ندارند من همه جاي مدرسه رو گشتم؛ آبجي فرنگيس يه گيره 
مويي مشكي از روي بيگودي هاش باز كرد و جلوي موهام رو جمع كرد. احساس كردم 
بدون موي چتري خيلي زشت شدم. به آبجي فرخنده گفتم: نمي شه بدون مقنعه برم؟ 
آبجي فرنگيس داد زد: مي ا ندازنت سياهچال!آبجي فرخنده مقنعه رو از سرم درآورد 
و رو زمين پهن كرد. چند بار تا كرد و قيچيش كرد. لبه هاش رو هم گذاشت زير چرخ 
خياطي و گفت: فردا نمي خواد كيف ببري كلاس بنديه لازمت نمي شه. داداش فرخ 
گفت: كيف ببر پس ليوان و دستمالت رو كجا ميخواي بزاري؟ شونه هام رو انداختم 
بالا و گفتم: من كه با دســت آب مي خورم. لباس هام رو گذاشتم بالاي سرم. آبجي 
فرخنده مقنعه ام رو اتو كرد و پهن كرد روي پشتي. گفت: احمد آقا اومده دنبالم. اگه 
فردا تونستم ميام با هم بريم مقنعه بخريم، من مثل هميشه كفش هاش رو قايم كرده 
بودم تا نتونه بره خونشون. اونم مثل هميشه رفت توي آشپزخانه و از پشت اجاق گاز 
برداشت و با يه لبخند رفت. فكر كنم اين كارم رو دوست داشت. از خواب بيدار شدم 
و با ديدن آفتاب وسط اتاق فهميدم كه از مدرسه جا موندم، دويدم تو حياط به مامان 
كه داشت سبزي مي شست با گريه گفتم: چرا بيدارم نكردي؟ حالا من چيكار كنم؟ 
مامان با بي خيالي گفت: صدات كردم بلند نشدي. حالا چيزي نشده كه تو ظهر برو. 
فرخ كه مياد از مدرسه تو برو. اينجوري ميتوني جامدادي اونم ببري گفتم: واقعا! مامان 
گفت آره ميشي بعدازظهري ديگه همش ۱2 ميري تا لنگ ظهرم ميخوابي خوبت 
شد؟لباس هام رو پوشيدم براي جمع كردن موهام به آبجي فرنگيس نياز داشتم كه 
مدرسه بود كش سر و گيره مويي رو دادم به مامان كه موهام رو ببنده. مامان موهام رو 
جمع كرد و بست پشت گوش چپم .گيره مويي هم همينطور الكي كرد لاي موهام. 
توي در شيشه اي آشپزخونه نگاه كردم گفتم اينكه كجه. من اينطوري نميرم مدرسه. 
مامان با دستش منو از آشپزخونه بيرون كرد و گفت: زير مقنعه معلوم نميشه. تا ۱2 
چيزي نمونده بود. سريع لباس هام رو پوشيدم. مامان از توي آشپزخونه صدام كرد 
كه بيا يه چيزي بخور، شايد نگهتون دارند گرسنه نموني. ماكاراني داشتيم، ولي هنوز 
موادش رو با ماكاراني دم ننداخته بود. از توي آبكش يكم ماكاراني ريخت توي بشقاب 
و يه نون انداخت كف قابلمه. بقيش رو ريخت اون تو. ماهيتابه رو آورد و دو تا قاشق از 
مواد ماكاراني ريخت توي بشقابم. با تعجب گفتم: اينطوري بخورم نپخته؟مامان گفت 
خارجي ها همش همينطوري مي خورن. منم گفتم آخ جون يعني اين اسپاگتيه؟مامان 
سرش رو به علامت تاييد تكون داد. كيف خالي رو برداشــتم تا دم در بردم. دوباره 
برگشتم تا وسط حياط زيپ جلوش رو باز كردم ده تومني كه ديشب بابا داده بود رو 
برداشتم. مچاله كردم توي جيبم و از همون وسط كيف رو پرتش كردم وسط اتاق. 
مامان از توي آشپزخونه داد كشيد كه اين كيف رو تا پنجم بايد داشته باشي درست 
نگهش دار. بعد ادامه داد ماكاراني كه خوردي پولت رو خرج نكن دفتر بخري.از در 

خونمون اومدم بيرون، درست روبه روي خونه در مدرسه بود.
منبع: یاران گنجينه كتاب 
@ganjine_ketab

ياران گنجينه کتاب

 ،)NBA( مارك كوبان، مالك تيم دالاس ماوريكس در ليگ حرفه اي بزرگسالان آمريكا
مجموعه تئاتر لندمارك و شركت مگنوليا پيكچر و رئيس شبكه تلويزيون كابلي اچ دي به نام 
»اكسس تي وي« است. دارايي خالص او 3 ميليارد دلار برآورد شده است. مارك كوبان يكي 

از بزرگ ترين كارآفرينان دوران  ماست. 
كارآفرين مارك كوبان، متولد سال ۱۹58 در پيتسبورگ، ريسك ورود به چندين كسب وكار 
متنوع را به جان خريد. مارك كوبان ثروت خود را از طريق فروش شــركت هاي مايكرو 
سالوشن )MicroSolutions( و برود كست )Broadcast. com( كه تازه راه اندازي 
شده  بودند، در دهه ۱۹۹۰ به دست آورد. كوبان با راه اندازي اپليكيشن شبكه هاي اجتماعي 
به نام سايبر داست )Cyber Dust( در سال 2۰۱4 در ميان بهترين هاي فناوري باقي 

مانده  است. 

۱. زمان ارزشمندتر از پول است
كوبان مي نويسد: »تاثيري كه استفاده عاقلانه تر از زمان تان بر زندگي و موفقيت تان خواهد 
گذاشت، در مقايسه با هر مقدار پولي كه داريد، به مراتب بيشتر است.« اين ورد زبان همه 
كارآفرينان است. آنها براي كسب وكارشان به حدي كار مي كنند كه گاهي اوقات در طول 
روز زمان كافي براي انجام چيزهايي كه دوست دارند، وجود ندارد، اما آنها اين شيوه را دوست 
دارند. هنگامي كه مبادله زمان در ازاي پول را متوقف كنيد، ارزش كارتان خيلي بيشتر 

مي شود و نهايتا موفق تر خواهيد بود. 
او نخستين شركت خود، توزيع نرم افزار MicroSolutions را زماني راه انداخت كه 25 ساله 
بود و هيچ پولي نداشت. پس از آنكه شركتش نسبتا موفق شد، منشي اش اختلاس كرد و با 
83۰۰۰ دلار از 85۰۰۰ دلار دارايي شركت گريخت. كوبان مي نويسد به جاي تسليم شدن و 
امتحان كردن چيز ديگري، به طور خستگي ناپذيري نرم افزار كامپيوتر و برنامه نويسي خواندم تا 
از رقيبانم پيشي بگيرم. او در نهايت به جايي رسيد كه MicroSolutions را در سال ۱۹۹۰به 

H&R Block به مبلغ ۶ ميليون دلار  فروخت. 

۲. متمركز بمانيد و خودتان را باور كنيد
 »متمركز بمانيــد و خودتان را باور كنيد و به توانايــي و قضاوت تان اعتماد 
كنيد.« هميشــه موقعيت هايي پيش خواهد آمد كه به خودتان شك كنيد، 
اما آنها بايد معــدود و در فواصل زماني دور از هم رخ بدهند. داشــتن كمي 
باريك بيني مي تواند براي كارآفرينان بسيار مفيد باشد، البته تا زماني كه به 

نقطه درستي  نگاه كنيد. 

۳. فناوري در مقابل كسب وكار
»اعتياد بيش از حدي به فناوري وجود دارد و به اندازه كافي به كسب وكار واقعي كه پشت 
فناوري ها وجود دارد، توجه نمي شود.« به كسب وكار و مردم بيشتر توجه كنيد تا بتوانيد از 
كنار سر و صدا و همهمه اي كه محصولات ايجاد مي كنند، به راحتي بگذريد. شما هم فناوري 

و هم كسب وكار را براي داستان موفقيت  نياز داريد. 

۴. خوب رفتار كردن با مردم، ارزشش را دارد
كوبان مي نويسد: »موفق بودن نه تنها مستلزم توانايي كنار آمدن با مردم است،  بلكه بايد 
بتوانيد به آنها محبت هم بكنيد.« زماني كه كميته برگزاري جشن روز سنت پاتريك در 
دالاس، در پي كنار كشيدن بزرگ ترين حامي اش در سال 2۰۱2، رويداد را تقريبا كنسل 
كرد، كوبان 4۰۰۰۰ دلار اهدا كرد تا اين رويداد پابرجا باقي بماند. او 25۰۰۰ دلار ديگر نيز 

به صندوق اين كميته براي مدارس محلي كمك كرد. 

۵. اگر زماني را براي تفریح و لذت كنار نمي گذارید، كارتان متحمل 
آسيب خواهد شد

البته قابل درك است، اگر شــما يك كارآفرين تازه كار هستيد و براي گسترش و بهبود 
كسب وكارتان، از رفتن به تعطيلات صرف نظر مي كنيد شما راهي براي تمدد اعصاب نياز 
داريد، در غير اين صورت از توانايي كامل تان استفاده نخواهيد كرد.  كوبان مي گويد: مهماني 
رفتن كه براي او هميشه جاي خود را دارد، اما هنوز هم دوست دارد تقريبا هر هفته با شركت 

در بازي هاي تفريحي بسكتبال تمدد اعصاب  كند. 

۶. هميشه براي چيزهاي غيرمترقبه آماده باشيد
مارك كوبــان مي گويــد ايــن در واقع شــكلي از آماده ســازي اســت براي 
فهميدن اينكــه چيزهايي وجود دارند كه شــما هرگز متوجه رخ دادن شــان 
نخواهيد شــد. با درك ايــن موضــوع، هنگامي كــه حــوادث، دگرگوني 
غيرمترقبــه اي ايجــاد مي كنند، شــوكه نمي شــويد و بــدون فكر عمل 

 نمي كنيد و ســپس از فرصتي اســتفاده مي كنيد كــه ديگــران آن را ناديده 
مي گيرند. 

۷. سخت تر و دقيق تر از اغلب مردم كار كنيد
مارك كوبان مي گويد: »سخت تر و دقيق تر از غالب افراد فعال در كسب و كار، عمل 
كنيد.« بديهي به نظر مي رسد، اما بسياري از مردم مي خواهند از راه ميان بر 

به موفقيت برسند. 

هرچه بيشتر تلاش كنيد، موفق تر خواهيد بود. اين در واقع يك معادله بسيار ساده است. 

۸. به گونه اي با مشتریان تان رفتار كنيد كه انگار آنها مالك شما هستند
 »به گونه اي با مشتريان تان رفتار كنيد كه انگار آنها مالك شما هستند زيرا آنها واقعا مالك 
شما هستند.« شما بدون »دوره عمر مشتري« كسب وكاري نخواهيد داشت. مهم نيست كه 
چه ميزان موفقيت داشته باشيد، بدون خدمات رساني به مشتريان از تمام توانايي بالقوه تان 

سود نخواهيد  جست. 

۹. آرمان هایي كه به مرحله عمل نمي رسند، بي معنا هستند
كوبان معتقد است هر كسي با روياهاي اش مي تواند موفق شود، اما موضوع اين است كه 

بيشتر مردم اهدافي فراتر از توانايي خود دارند. 
او مي نويسد: »وقتي ناگهان به خودم مي آيم و مي بينم در حال خيال بافي هستم كه 
فلان كار و فلان هدف را به انجام خواهم رساند، هميشه سعي مي كنم از خواب بيدار 
شوم و از خودم مي پرسم كه چگونه بايد خودم را از جايي كه هستم برسانم به جايي كه 

مي خواهم بروم.«

۱۰. براي رسيدن به موفقيت فقط یك بار باید برنده شوید
كوبان مي نويسد: »زيبايي موفقيت اين است كه مهم نيست چند بار شكست خورده ايد، شما 
فقط بايد يك بار كار درست را انجام بدهيد، فرقي نمي كند كه اين موفقيت پيدا كردن دختر 

روياهاي تان باشد، كار مناسب باشد يا موفقيت هاي مالي.«
منبع: knowstartup             ترجمه: بازده 

۱۰ درس موفقيت
 از ميلياردر

 خودساخته

تجارت )PEER TO PEER( نقطه 
به نقطه

مدل تجارت الكترونيكي P2P براي تســويه 
حساب كردن شــركت كنندگان در حراج با 
فروشنده است كه مشهورترين آنها سرويسي 

به نام PAYPAL است. 
تجــارت در چارچوبي كار مي كنــد كه افراد 
بتوانند مســتقيما با هم پول رد و بدل كنند 
و در حالي كه ســهم اصلي داد و ستد پولي را 
نقل و انتقالات رو در رو بر عهده دارد، فناوري 
تلفن هاي همراه تعداد افراد بيشــتري را در 
دادوستد غيرحضوري سهيم مي كند. قبل از 
 ONLINE بسياري از تاجران PAYPAL
در قد و قواره هاي متفاوت، پرداخت مشتري ها 
را از طريق حساب كارت هاي اعتباري تجارت 

دريافت مي كردند. 
با استفاده از ســخت افزار MONDEX كه 
زيرمجموعه MASTERCARD اســت، 
كاربران قادرند تا نقل و انتقالات الكترونيكي 
پولي خود را انجــام دهند و پول خــود را از 
يك كارت اعتباري، بــه كارت اعتباري ديگر 
منتقل كنند. نحوه اســتفاده از تلفن همراه 
بدين صورت اســت كــه به جــاي فناوري 
GSM كه استاندارد معمول ارتباطي تلفن 
همراه در بســياري از كشــورها، به ويژه در 
اروپاســت، فنــاوري ديگري تحــت عنوان 
پروتكل به كارگيــري نرم افــزار كاربردي از 
 WIRELESS طريق تجهيزات بي ســيم
APPLICATION PROTOCOL كه 
به اختصار WAP ناميده مي شود، جايگزين 
مي شود. در اين شيوه جديد، هر تلفن همراه 
از طريق مركز تلفن با يك كامپيوتر سرويسگر 
مرتبط مي شود و مي تواند نرم افزار مورد نياز 
كاربر خــود را روي كامپيوتــر مذكور فعال 
كند. بدين ترتيب، اســتفاده كننده مي تواند 
اطلاعات خود را از طريق كامپيوتر سرويسگر 
كه خــود از طريــق اينترنت يا شــبكه هاي 
ارزش افــزوده )VAN( به مراكــز تجاري و 
 خدماتي متصل اســت، ارســال يا دريافت

 كند. 
www.smartbusiness.blogfa.com

اورژانس کسب وکار

از بزرگ ترين توليدكننده مبلمان و لوازم خانگي جهان 
چه مي توان آموخت؟

يكي از فرامين تفكر استراتژيك اين است: بر عوامل 
متمايــز و ممتازكننده متمركز شــويد. در جهاني 
كه همه شــبيه به هم عمل مي كنند، ما به سمت 
بازار رقابتي حركت مي كنيم و در بــازار رقابتي در 
نهايت سود اقتصادي صفر است. شايد يكي از بهترين 
مثال هاي اين فرمان، ايكيا باشد. خالق ايكيا، كار خود 
را به عنوان يك فروشنده  سيار كه كبريت مي فروخت، 
آغاز كرد و آن را به تجارتي كه در آن هر چيزي، از ساعت گرفته تا خودكار، فروخته مي شود، 
توســعه داد و در پايان به يك شــركت توليدكننده  مبلمان و لوازم خانگي در سراسر جهان 
تبديل شد. ايكيا مدل كسب وكار متعارف و سنتي را دگرگون كرد. تفاوت كار آيكيا و ديگران 
شامل موارد زير اســت: - در صنعت مبلمان، طراحي ها بسيار سنتي و قديمي بود، در حالي 
كه ايكيا يك سبك اسكانديناوي ساده و كارآمد و مدرن ارائه كرد. - اوايل، عمده محصولات 
 صنعت مبلمان براي افراد مسن توليد مي شــد، اما ايكيا به خانواده ها و كودكان توجه كرد. 
- عرضــه و فــروش مبلمــان در فروشــگاه هاي كوچــك  صــورت مي گرفــت. 
 در حالي كه ايكيا فروشــگاه هاي بــزرگ با تمام اثاثيه هــاي خانه در آن را تاســيس كرد.

 - ايكيــا مــدل سلف ســرويس را ارائــه كــرد، در حالــي كــه قبــل از آن ايــن 
 مــدل وجــود نداشــت و خدمــات عرضــه  كالا بــه مشــتري انجــام مي شــد.

منابــع محلــي  از  اســتفاده  بــا  مبلمــان عمدتــا  - محصــولات صنعــت   
 توليــد مي شــد، امــا ايكيــا خيلــي زود از منابــع جهانــي اســتفاده كــرد.

 - صاحبان كسب وكار در عرضه  مبلمان، اغلب مدل هايي را كه تامين كننده طراحي مي كردند 
مي فروختند، در حالي كه ايكيا نسبت به افزايش طيف محصولاتي كه خودش طراحي كرده بود، 
اقدام كرد. امروز اين سوال راهبردي را از خودتان بپرسيد: من به عنوان يك انسان، چه قابليت ها 
و فرصت هايي براي ممتاز بودن و متمايز بودن دارم كه قابل تقليد و تكرار نباشد؟كشور من، 
استان من، شهر من، به جاي آنكه بخواهد هر چه بيشتر خود را شبيه به ديگران كند، بر كدام 

خصوصيت مي تواند متمركز شود؟
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

مهارت های مديريتي 

برخي از مدیران ایرانــي یك پيش فرض 
مخرب و هميشــگي دارند. پيش فرض 

 آنها این اســت كه »كارمندان درك
 نمي كنند.«اتخــاذ تصميمــات 

راهبــردي بــه ویــژه هنگام 
محدودیــت منابــع كاري 

دشــوار اســت و البتــه 
انتقــال ایــن تصميمات 

 بــه دیگــران كاري بــس
مدیــران  از  بســياري  دشــوارتر.   

تصــور مي كنند كــه كاركنان شــان نمي تواننــد آنها 
را درك كننــد و اســتدلال هاي پيچيده آنهــا، براي اخــذ تصميمات 

 را بفهمند. بایــد بگویم این تصــور كاملا غلط، یكي از اشــتباهات رایــج مدیران

 اســت. به جاي آنكه دیگران را ناتوان از درك تصميمات خود بپندارید، ســعي كنيد 
تا حد امكان جزئيات تصميم خود را براي آنها شــرح دهيــد. اگر كاركنان در 
درك تصميمات شــما دچار مشكل هســتند به آنها كمك كنيد كه 
 بتواننــد بــه خوبــي تصميمــات شــما را درك 
كنند. همــه كاركنان ســازمان باید از 
اهداف و برنامه هاي آینده 
و اســتدلال هایي كه 
كليدي  تصميمــات 
براســاس  مدیــران 
 آن اتخاذ مي شــود، مطلع 
باشــند. این امر باعث افزایش 
رضایت و بهره  وري كاركنان مي شود. 
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